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ЖҰПЫНЫ САЯБАҚ  
ЖҰРТТЫ АЛАҢДАТАДЫ

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
АРБИТРАЖ: 
ТИТЫҚТАТУ МА, ТАТУЛАСУ МА?

ҚÀÒÀҢ
Премьер-Министр  �лихан Смайыловтың 

т�рағалығымен �ткен жиында кәсіпорындарда 
экологиялық талаптарды сақтау мәселелері қаралды. 
Аталған тақырып бойынша баяндама жасаған 
Экология және табиғи ресурстар министрі Ерлан 
Нысанбаевтың с�зінше, негізгі экологиялық 
проблемаларға – ауаның, судың ластануы және 
қалдықтардың к�беюі жатады. «Экологиялық 
заңнаманың сақталуын бақылау мақсатында 
инспекциялық қызмет 2023 жылы 652 тексеру 

жүргізді. Тексеру нәтижелері бойынша 1 679 
бұзушылық анықталды, оларды жою туралы 
628 ұйғарым берілді. Жалпы, к�лемі 322,9 млрд 
теңгеге 2 138 әкімшілік айыппұл салынды, оның 
ішінде 11,3 млрд теңге м�лшерінде 1 834 айыппұл 
�ндірілді. Қалған 311,6 млрд теңге к�леміндегі 304 
айыппұлды �ндіру жұмыстары жүргізілуде», – деді 
Е.Нысанбаев.

(Жалғасы 5-бетте)

АҚПАРАТ НЕГЕ ҚҰПИЯ?
Сонымен Стати... Молдаван биз-

несмені Анатол мен ұлы Габриэль 
екеуі Қазақстанға қарсы Швецияның 
арбитраж сотына 2010 жылы талап-арыз 
берген екен. Ресми себеп – Қазақстан 
тарапы инвестицияны қорғау туралы 
келісімді сақтамаған, яки халықаралық 
міндеттемелерін бұзған. Сұрап отырған-
дары – 4 миллиард АҚШ доллары. Ол 
енді аз ақша емес. Сонымен соттаса 
кет кенімізге де 14 жыл болыпты. Бірде 
ұтып, бірде жеңіліп, әйтеуір итжығыспен 
созылып келеді. Бейне бір халықаралық 

арбитраж дегеніміз титықтату тактикасына 
құрылатын сияқты. Не берілу жоқ, не 
татуласу жоқ, ал ең бастысы жеңіс те 
жоқ. Осы реттен алғанда еліміздің Лакши 
Митталды елден қуып шыққанда не 
үшін бірінші кезекте ымыра іздегенін 
түсінуге болатын секілді. Ал негізі расында 
да солай. Мұндағы бірінші кезектегі 
мақсат – ақша шашу, яки неғұрлым к�п 
қаржы шығындау деген тұжырымды 
теріске шығаруға болмайды. Жеңсең 
де, жеңілсең де сол.

(Жалғасы 5-бетте)

ТҮРЛІ-ТҮРЛІ 
ПОДКАСТ БАР

ДИАБЕТТІ ДЕМНЕН 
АНЫҚТАУҒА БОЛАДЫ

БЕТ
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К�кшетауда он жылдан астам уа�ыттан бері «жыр» бол�ан саяба� бар. Ке�ес заманында 
революция к�рескерлеріне арнап салын�ан саяба� жылдар бойы еш ж�ндеу к�рмей әбден 
тозы�ы жеткен еді. Кезінде �аланы� балалар теміржолына дейін салынып, �лкен демалыс 
ала�ы бол�ан жерді �алпына келтіруге бюджет �оржынынан бірнеше миллиард та б�лінді. 
$айта-�айта т�зетілу енгізілген жоба бірнеше мәрте �з �%нынан пәленбай миллиард 
те�геге �ымбаттап кеткен. Алайда арада он жылдан астам уа�ыт �тсе де �алы� к�пшілікті� 
шешімімен «Алаш арыстары» атан�ан ала�да�ы жа�дай сол ж%пыны кейпінде �алып 
келеді…  

Халы�аралы� арбитраж десе есімізге бірден Стати т�сетіні рас. 
)йткені бар танитынымыз сол. $%дды бір одан бас�а еш�андай 
инвестормен соттасып жат�ан жо� секілдіміз. Ал шынды�ында 
$аза�станды �ып-�ызыл шы�ын�а батырып отыр�ан ондай сот к�п. 
Тек б%л а�паратты� бәрі осы уа�ыт�а дейін �ата� т�рде �%пия %сталып 
келді. +ділет министрлігінде таяуда �ткен халы�аралы� практикалы� 
онлайн конференцияда осы мәселелер с�з болды. 

ЖАЗАЛАНАДЫЖАЗАЛАНАДЫ

АУАНЫ АУАНЫ 
ЛАСТАУШЫ ЛАСТАУШЫ 

АЛПАУЫТТАРАЛПАУЫТТАР

 Елімізде 
 экологиялы� 
 талаптарды 
 орындама�ан 
 31 кәсіпорынны� 
 �ызметі сотты� 
 к�шімен 
 то�татылды. 
 Былтыр 
 экологиялы� 
 за�наманы� 
 са�талуын б%з�ан 
 1,6 мы� іс 
 аны�талыпты.
 Б%л мәліметтер 
 23 �а�тарда �ткен 
 8кіметті� кезекті  
 отырысында 
 айтылды.  

$азір медиаиндустрияны� дамы�аны 
сонша, кез келген адам ж�рген жерде �%ла�-
�ап та�ып, аудиокітап не подкаст ты�дай 
алады. Біз айтып отыр�ан подкаст �азір ме-
дианары�та ке� етек жайып, екіні� бірі жа-
сай алатын медиа�німге айнал�ан. 

БАСПАНАЛЫ БОЛУДЫҢ 
ЖАҢА ТЕТІГІЖАҢА ТЕТІГІ

Осы�ан дейін мемлекеттік �олдау тетіктері ар�ылы ипотека нары�ы бір серпіліс жаса�ан болатын. 
Ал со��ы жылдары еліміздегі �%рылыс саласында�ы тіршілік т%ралап �ал�андай. Сарапшылар 
мемлекет нары�ты� экономиканы� за�дылы�тарына мы�тап бет б%ра бастады, б%л �рдіс сол 
�адамдарды� сал�ыны деген т%жырым�а келген. +йтсе де, 8кімет же�ілдетілген ипотеканы� 
ізбасары саналатын «9-20-25» ба�дарламасы іске �осылатынын хабарлады.

9-20-259-20-25
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Қостанай �ңіріне ресми сапары барысында Үкімет басшысы 
�лихан Смайылов баспана нарығындағы басты мәселе жеңілдетілген 
ипотека қайта қолжетімді болатынын айтты.  

«Біз мұндай қажеттілік бар екенін түсінеміз, �йткені 
жастарға бірінші баспана қажет. Осыған байланысты біз «9-20-
25» бағдарламасын әзірледік. Оны Отбасы банкі арқылы іске 

қосайық, іске асыруға 150 миллиард теңге бағытталады. Жастардың 
тұрғын үй жағдайын жақсарту үшін. Бағдарлама арқылы жыл 
сайын 8 мыңға жуық жас отбасы жеңілдікті шарттармен тұрғын 
үй сатып ала алады», – деді Премьер-Министр.

Б�гінде отанды� �алым дар-
ды� �ар�ыны �уантады. Мә-
селен, медицина сала сына �з 
жа�алы�ымен кел ген �а лым-
дар ды� бірі Назар баев уни-
верситетіні� National Labo -

ratory Astana (NLA) а�а �ылыми 
�ыз    мет кері Аманжол Т%р лы-

бек%лы �ант диа бе ті  мен 
ауыратындар �мі     рін 

же�ілдету, сон   дай-а� 
�ант диа бе   тін диаг-

нос ти ка лау ды же-
делдету �шін �ант 
диабе ті ні� бар-
жо�ын ты  ныс алу 
ар �ы лы аны�-
тай тын газ сен-

сорын жаса�ан.

Б�гінде ота
дыдыдыы� �ар�ыны
сесс лен, медиц
жа�алы�ыме
дар ды� бірі
верситетіні�

ratory Astana (
�ыз    мет кері А

бек%лы 
ауыра

же�іл
�ант

нос
де
д
ж

с
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11 КҮНДЕ 4 МЫҢ 
ЖАНЖАЛ ТІРКЕЛДІ

БЮРО ОТЫРЫСЫ ӨТТІ
Сенат Т�ра�асы Мәулен �шімбаев пала-

та бюросыны% отырысын �ткізді. Онда 
де пу таттар 1 а,пан к/ні �тетін Сенат оты-
рысыны% к/н тәртібін бекітті.

Алдағы бейсенбіде сенаторлар «2014 жылғы 29 
мамырдағы Еуразиялық экономикалық одақ туралы 
шартқа Қырғыз Республикасының қосылуына 
байланысты Қырғыз Республикасының 2014 жылғы 
29 мамырдағы Еуразиялық экономикалық одақ 
туралы шартты, Еуразиялық экономикалық одақ-
тың құқығына кіретін жекелеген халықаралық 
шарт тарды және Еуразиялық экономикалық одақ 
органдарының актілерін қолдануы ж%ніндегі жағ-
дай лар мен %тпелі ережелер туралы 2015 жылғы 8 
мамырда қол қойылған хаттамаға %згеріс енгізу 
ту ра лы хаттаманы ратификациялау туралы» заңды 
қарайды.

Аталған заңның нормаларына сәйкес Қырғыз 
Республикасының Еуразиялық экономикалық 
одақтың кедендік шекарасындағы %ткізу пункттерін 
жайластыруды және материалдық-техникалық жа-
ра қтандыруды қамтамасыз ету ж%ніндегі міндет-
темелерін орындау мерзімін 108 айға дейін ұзарту 
ұсынылады.

Сонымен қатар палата отырысында «Қазақстан 
Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 
білім беру, тәлімгерлік және балалардың қауіпсіздігі 
мәселелері бойынша %згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заң қаралады. Бұл құжат осы салалар-
дағы заңнаманы жетілдіруді к%здейді.

Мәселен, заңда мектеп, балабақша және ауру-
хана құрылыстары есепке алынбаған жағдайда 
к%п қабатты тұрғын үйлердің құрылысын шектеу 
нормасы қарастырылған.

Сондай-ақ бюро отырысында Мәжілістен келіп 
түскен заңдар Сенаттың тұрақты комитеттеріне 
б%лініп берілді.

6ылым және жо�ары білім министрі 
Саясат Н:рбек Цифрлы, даму, инновация-
лар және аэро�арыш �неркәсібі министр-
лігіні% ,:рамында Жасанды интеллект 
ко митеті ,:рылатынын айтты.

«Жасанды интеллект әбден сәнге айналып кетті. 
Жасанды интеллект 2022 жылдың аяғында белсенді 
шықты. Ал былтырғы даму процесін ғылыми орта 
«ойын жылы» деп атап кетті. Бәрі ойнады, к%рді, 
таңғалды. Енді биыл салмақты әңгіме болатын түрі 
бар. Жасанды интеллект саласына бүкіл алпауыт 
компаниялар кірісіп кетті, триллиондаған инвес-
тиция құйыла бастады. Осы соңғы 5 жылдың ішінде 
27 мемлекет %здерінің ұлттық жасанды интеллект 
стратегияларын қабылдады», – деді ведомство 
басшысы.

Сондай-ақ ол бұл жарысқа Қазақстан да қосы лып 
кеткенін айтты.

«Биыл стратегия қабылданады. Жасанды интел-
лект бойынша арнайы комитет құрылады, супер-
компьютер алынады. Біздің институттарымыз 
әзірлеген ауқымды тіл моделі шығады. Ол модельді 
суперкомпьютерде жаттықтырамыз да, қазақша 
түсінетін %зіміздің тұңғыш ChatGPT пайда болады. 
Қазір бүкіл араб елдерінде %здерінің тіл модельдерін 
жасап жатыр. Оларға жеңілдеу. <йткені араб тілінде 
шыққан ғылыми еңбек, жазба әдеби мәдениет к%п. 
<кінішке қарай, %зімізді қанша мақтасақ та, бізде 
ондай мыңдаған жылдық кітапхана жоқ. Мә-
дениетіміз де, %ркениетіміз де ауызша. Сондықтан 
Мә дениет және ақпарат министрлігімен бірлесіп 
бүкіл БАҚ-тың, киноқордың мұрағаты негізінде осы 
бағытта жұмыс істеп жатырмыз. Соны жеңіл дету үшін 
Оксфорд университеті к%мектесті», – деді министр.

ҚАЗАҚША ТҮСІНЕТІН 
CHATGPT ЖАСАЛАДЫ

�ыр�ызстанда ,аза, стан-
ды, техникалы, жо�ары о,у 
орындарыны% филиалдарын 
ашу жоспарлануда. Б:л ту ра-
лы �Р Премьер-Министріні% 
орынбасары – Сырт,ы істер 
м и нистрі М: рат Н:ртілеу 
Бішкекте �т кен баспас�з 
мәслихатында мәлімдеді.

Қырғыз әріптесімен келіс с%з-
дер қорытындысы бойынша Мұрат 
Нұр тілеу мәдени-гумани тар лық 
са ладағы ынтымақтас тықты 
кеңей ту туралы айтып берді.

«Біз білім беру саласында %за-
ра іс-қимылды белсенді түрде 
арт тырып жатырмыз. >л-Фараби 
атын дағы Қазақ ұлттық уни вер-
сите ті мен Л.Гумилев атындағы 
Еу ра зия ұлттық университеті Біш-
кек пен Ош қалаларында %з фи-
лиал дарын ашты. Менің ойымша, 
бұл тәжірибе одан әрі жалғасады. 
Бүгін біз Қырғызстанда техника-
лық жоғары оқу орындарын ашу 
мә селесін талқыладық. Атырау 

мұ най және газ институты %з фи-
лиалын ашуды жоспарлап отыр. 
Сон д ай-ақ KAZ Minerals Bozym-
chak %ндірістік кәсіпорны жа нын-
да кәсіптік-техникалық учи лище 
ашылады», – деді Мұрат Нұртілеу.

Министр қырғыз тарапынан 
сұ раныс болған жағдайда Қа зақ-
стан Қырғызстан студенттері үшін 
ҚР жоғары оқу орындарына грант-
тар мен квоталарды ұлғай туға 
дайын екенін жеткізді.

Б:л туралы ІІМ �кімшілік 
полиция ко митетіні% а�а 
инспекторы А,марал Серік-
баева айтты. 

«Осы жылдың 15-26 қаңтары 
ара лығында ел аумағында «Тұр-
мыс» алдын алу іс-шарасы %ткі-
зілді. Оның қорытындысына сай 
полицияда отбасылық, тұрмыс-
тық жанжал туралы 4 мыңнан 
астам хабар лама тіркелді. Соның 

1,5 мыңын полиция қызмет кер-
лері %здері үйлерді аралау бары-
сында анықтады. Іс жүзінде «аг-
рес сорлардың» барлығы немесе 
95 пайызы әкімшілік жауапкер-
шілікке тартылды», — деді ол ІІМ 
баспас%з қызметі алаңында %ткен 
брифингіде.

ІІМ %кілі отбасылық жанжал-
дың негізгі себебі мас күнемдік, 
лудомания, адамгершілік құнды-

лық  тар дың т%мендеуі және со-
ның салдарынан отбасы инсти-
тутының жоғалуы екенін айтады.

«Осындай зорлық-зомбы-
лықтың себептерін уақытылы 
анықтау және жою үшін алдын 
алу іс-шаралары қолға алынды. 
Тұрмыстық зорлық-зомбылық 
жасағаны үшін бұрын полиция-
ның на зарына түскен 39 мыңға 
жуық адаммен профилак тикалық 
әңгіме жүргізілді. Қауіптілік 
деңгейін анықтау үшін 3 669 
отбасынан сауалнама алынды. 
Сауалнама нәтижесінде 559 
отбасында қайта құ қық бұзу-
шылық жасау қаупі жоғары екені 
анық талды. Сондай-ақ құқық 
бұзушыларға агрессияны бол-
дырмау үшін психокоррекциялық 
курстардан %з еркімен %ту ұсы-
нылды. <мірлік қиын жағдайдағы 
675 отбасы, оның ішінде қолай-
сыз әлеуметтік ортадағы зорлық-
зомбылық белгілері бар балалары 
анықталды. Олар туралы к%мек 
к%рсету үшін мүд делі мемлекеттік 
органдарға ақпарат жіберіл-
ді», – деді Ақмарал Серікбаева.

ОТАНДЫҚ ЖОО ФИЛИАЛДАРЫ 
ҚЫРҒЫЗСТАНДА АШЫЛАДЫ

�аза,стан к�мірін алыста�ы мемлекет-
терге экспорттау к�лемі артты. Б:л туралы  
Fнеркәсіп және ,:рылыс министрлігіні% 
баспас�з ,ызметі мәлімдеді.

«<ндірілген к%мірдің жалпы к%леміндегі экс-
порт тың үлесі тарихи түрде 26-28 пайыз шегінде. 
Кейінгі бес жылдағы к%мір экспортын талдай келе, 
экспорттық әлеуеттің прогрессивті сипатта екені 
к%рініп тұр.  Ұлттық статистика бюросының 
деректері бойынша алыс шетелдерге тас к%мір мен 
лигнит экспорты 6,5 есеге (1,3 млн тоннадан 8,5 млн 
тоннаға дейін) ұлғайды. Ең алдымен, бұл жағдай 
Еуропа одағының Ресей Федерациясына қатысты 
қабылдаған санкциялық шараларына, олардың 
қазақстандық к%мірге деген сұранысының артуына 
және оның құнының %суіне байланысты», – делінген 
министрліктің хабарламасында.

Атап айтқанда, алдағы кезеңде к%мірді алыстағы 
мемлекеттерге %ткізу к%лемі тағы да артуы мүмкін.

«Осылайша, біздің жер қойнауын пайдалану-
шылар дың экспорттық әлеуеті негізінен к%мірге 
сұраныстың артуына байланысты алыс шетелдерге 
бағытталады», – деп жазылған ведомство ақпаратын-
да.

КӨМІР ЭКСПОРТЫ АРТТЫ

Астанада «К/міс жас» ба�-
дар ламасы ар,ылы жыл са-
йын 800-ге жуы, ж:мыссыз 
ж/рген азамат е%бекпен 
,ам тылуда. Б:л туралы Аста-
на ,аласы әкімдігіні% «Е%бек 
мобильділігі орталы�ы» ди-
ректоры Олжас Омар мәлім 
етті.

«Астанада 50 жастан асқан 
жұмыссыз азамат тарға арналған 
«Күміс жас» бағдарламасы бар. 
Кәсіби %су орталығы жұмыс 
берушіге 50 жастан асқан адамды 
еңбекпен қамтығаны үшін 3 жыл 
бойы субсидия т%лейді. Жалақы 
к%лемі 110 760 теңге (30 АЕК), – 
деді Олжас Омар Астана қаласы-
ның коммуникациялар қызметі 
алаңында %ткен баспас%з мәсли-
хатында.

Орталық басшысының ай туын-
ша, мемлекет жұмысшы жала-
қысының 70%-ын субсидия лайды.

«Бұл жүйе жұмыс іздеуші мен 
жұмыс беруші үшін де тиімді. 
Одан басқа бізде қоғамдық жұ-

мыс тар бар. Ол жерде адамның 
жас ерекшелігі,  мамандығы 
маңыз  ды емес, бастысы жұмыс 
іс теу ге ниетті болуы. Тағы бір ма-
ңызды бағыт – кадрларды даярлау 
және жұмыссыздарды кәсіптік 
оқыту. Ол бағытта бірінші жұмыс 

беруші лердің %тініші бойынша 
білім беру ұйымдарында кадр 
даярланады, екінші бағыты жұмыс 
орнында жүзеге асады. Кә сіби 
оқытудың артықшылығы 32 681 
теңге к%ле мінде шәкіртақы т%-
ленеді»,  – дейді ол.

ЕГДЕ АДАМДАР ДА ЕҢБЕК 
НАРЫҒЫНДА СҰРАНЫСТА
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Кеше «AMANAT» партиясы 
жанында�ы Жастарды �ол-
дау ж#ніндегі республикалы� 
ке*есті* биыл�ы ал�аш�ы 
отырысы #тті.  

Күн тәртібінде қаралған басты 
мәселенің бірі – жастар арасында 
отансүйгіштік пен мемлекеттілік 
құндылықтарын қалыптастыру 
болды. Сондай-ақ д�ңгелек үстелде 
қатысушылар жұмыспен қамту, 
суицидтің алдын алу, қылмыстың 
к�беюі, жастардың құқықтық 
мәдениетін қалыптастыру мен 
тәлім-тәрбие, білім мәселелерін 
талқылады.

Жиынға Парламент Мәжілісінің 
депутаттары, орталық мемлекеттік 
органдардың �кілдері, «Жастар 
Рухы» ЖҚ �кілдері әрі сарапшылар 
қатысты.

Кеңес т�рағасы Нартай 
Аралбайұлының айтуынша, 2023 
жылдың мамыр айынан бастап 
Республикалық жастарды қолдау 
кеңесінің жеті отырысы �ткен. 
Соның нәтижесінде, 10 сұрақ 
қаралып, орталық мемлекеттік 
органдарға 133 ұсыным жолданған. 
Бүгінде оның 122-сі жүзеге асса, 
11-і іске асыру сатысында.

– Қазір еліміздің 20 аймағында 
�ңірлік Жастарды қолдау кеңесі 
қызмет атқарады. Кеңес құрамына 
біліктілік талабына сай арнайы 
квота арқылы жасақталып, бүкіл 
саланы қамтуды тырыстық. Осы  
арқылы әр саланың проблемалары 
мен �зекті сұрақтарын ашық 
айтатын азаматтарды бір арнаға 
тоғыстыра алдық деп ойлаймын. 
Мысалы, былтыр 79 аймақтық 
кеңес отырысы �тіп, 195 сұрақ 
қарастырылған. С�йтіп, жергілікті 
атқарушы органдарға 302 ұсыным 
берілді. Оның 166-сы жүзеге асып, 
136-сы  орындалуда, – деді Нартай 
Сәрсенғалиев.

Былтырғы кеңес жұмысының 
жеңісі – Қазақстанда вейптерді 
әкелуге және таратуға тыйым 
салынуы. «Кеше Парламент 
Мәжілісі кейбір заңнамалық ак-
тілерге денсаулық сақтау мәселелері 
бойынша �згерістер енгізу туралы 
заңды екінші оқылымда қабылдады. 
Енді вейпті сатқаны үшін ең жоғары 
жаза – 50 тәулікке дейін қамауға 
алу; әкеліп, таратқаны үшін – 2 
жылға дейін бас бостандығынан 
айыру, қылмыстық топ жасаған не 
аса iрi м�лшерде жасалған, бiрнеше 
рет жасалған әрекет үшiн – 5 жылға 
дейiн бас бостандығынан айыру 
жазасы к�зделген», – деді ол.

<з кезегінде Оқу-ағарту ми-
нистрлігінің Тәрбие жұмысы және 
қосымша білім беру депар таментінің 
директоры Меруерт Медетбекова 
патриоттық сезімді қалыптастыру 
бойынша атқарылған жұмыстарға 
тоқталды. Оның айтуынша, 

былтырғы жылдың қыркүйек 
айында Оқу-ағарту министрлігі 
мектепке дейінгі, жалпы орта, 
техникалық және кәсіптік білім беру 
ұйымдарының тәрбие мазмұнына 
«Біртұтас тәрбие бағдарламасын»  
енгізді. Бағдарлама ұлттық, адами 
құндылықтарға негізделген.

– Бұл құжатта жастардың 
бойында қалыптасуы тиіс білім 
берудің мақсаттары мен міндеттері 
айқындалған: бірлік пен ұлттық 
бірлік, патриотизмге, еңбекқор, 
адал, саналы, жасампаз азамат 
тәрбиелеу. Бұдан басқа, алдын 
алу және кешенді шараларда мем-
лекеттік органдармен тұрақты �зара 
іс-қимыл және ынтымақтастық 
қамтамасыз етіледі, – деді Меруерт 
Медетбекова.

Сондай-ақ ол баланың уақы-
тын тиімді пайдаланудың маңы-
зын, оның ішінде сабақтан тыс 
жұмыстарды атап �тті.

– Қазіргі қазақстандық қоғам 
�скелең ұрпақты тәрбиелеуге, 
атап айтқанда, �з бетінше шешім 
қабылдайтын, ынтымақтастық 
жасауға қабілетті, бастамашыл 
адамдарды тәрбиелеуге жаңа талаптар 
қояды. Мұндай қасиеттер балалар 
мен жас�спірімдерде адамгершілік 
мақсаты бар қоғам дық қозғалыста 
қалыптасады. Осыған байланысты 
еріктілер ұйымдарының қызметі 
жетіл дірілуде. Бүгінде елімізде 
балалар мен жастар ұйымдары, 
пікірсайыс қозғалыстары, жастар 
және мектеп парламенттері белсенді 
жұмыс істейді, – дейді департамент 
басшысы.

Республикалық және �ңірлік 
деңгейде 15 жобалық офис, дебат 
және �зін-�зі басқару штабы, 20 
мектеп және студенттік дебат 
лигасы құрылған. Сондай-ақ 3 500 
қосымша білім беру педагогінің, 
дебат клубтары басшыларының, 
педагогтердің және мектеп пен 
студенттік �зін-�зі басқару 
үйлес тірушілерінің біліктілігі 
арт тырылды. Соңғы бес жылда 
белсенді еріктілер саны артты. 
Qazvolunteer.kz  онлайн платформа 
іске қосылып, оған барлық еріктілер 
тіркелген. Жалпы, балалар мен 
жас�спірімдерді қамту к�рсеткіші 
жыл сайын артуда, оның 72%-ы 
оқушылардан тұрады.

Сонымен қатар Жоғары және 
жоғары оқу орнынан кейінгі білім 
комитеті т�рағасының орынбасары 
Ақерке Абылайхан студент жастар 
арасындағы идеологиялық 
және тәрбие жұмысы, адал 
еңбек, отаншылдық, әлеуметтік 
жауапкершілік, патриотизмге 
бағытталған кешенді шараларды 
іске асырып жатқанын айтты.

– Министрлік студент жастар 
арасында масылдықтың белең 
алуы, жеңіл ақша табу, банктерден 
несиелер алу, лудомания, қымбат 

заттарға орынсыз ақша жұмсау 
(телефон, әшекейлер, сағат, киім, 
т.б.) мен сыбайлас жемқорлыққа 
т�збеушілік бағытында жұмыс 
істеп  жатыр. Мысалы, жастардың 
ара сында құмар ойын мен лудома-
нияның таралуын анықтау мақ-
сатында 55 000-нан астам сту дент-
тен анонимді сауалнама жүргізілді. 
Нәтижесінде, оларда ойынға 
тәуелділік проблемалары бар екені 
және 16 мен 18 жас аралығында 
бастау алатыны  анықталған, – деді 
Ақерке Абылайхан.

Оның айтуынша, Қаржы 
ми ниторингін реттеу агенттігі 
«AMANAT» партиясы �кілдерімен 
бірлесе отырып, «Нархоз» универ-
ситеті базасындағы оқу-әдістемелік 
бірлестікте 1-курс студенттеріне 
арналған «Қаржылық сауаттылық 
негіздері» курсы әзірленді. Жоба 
бойынша енді жыл сайын оқуға 
түскен 100 мыңнан аса 1-курс 
студенттерін қамтымақ.   

ҚР МАМ Жастар және отбасы 
істері комитетінің т�рағасы 
Қайрат Қамбаровтың ақпараты 
бойынша, 2029 жылға қарай 1 
миллион ауыл жастарын жұмыспен 
қамтамасыз ету, 1,5 млн жастардың 
цифрлық сауаттылығын арттыру, 
ресурстық орталықтар арқылы 3,8 
млн әлеуметтік қызмет к�рсету 
жоспарлануда. «Сондай-ақ 2029 
жылға дейін 18,2 мың жасқа 
жеңілдетілген несие берілмек. 
Ал 50 мың адам тегін техникалық 
және кәсіптік біліммен қамтамасыз 
етілмек», – дейді Қайрат Қамбаров.

Отырыс барысында қатысу-
шылар қазір жастар арасында 
қылмыстың да к�бейіп жатқанын 
с�з етті. Оған тиек болған Бас 
прокуратураның Құқықтық 
статистика және арнайы есепке алу 
комитеті т�рағасының орынбасары 
Руслан Fлкенев:  

– Соңғы 3 жыл ішінде қыл-
мыстық жауапкершілікке 4 919 
кәмелетке толмаған жас�спірім 
тартылған. Жас�спірімдер жасаған 
қылмысы: ұрлық, тонау, бұзақылық, 
алаяқтық, есірткі қылмысы және 
жыныстық қатынасқа қатысты 
қылмыстар. Fсіресе, алаяқтық 
пен есірткі қылмысы бойынша 
жас�спірімдер саны айтарлықтай 
�скен. Бұған негізінен кәмелетке 
толмағандардың қараусыз қалуы 
және олардың сабақтан тыс 
уақытта бос болуы әсер етуде. 
Қылмыс жасаған кәмелетке 
толмағандардың жалпы саны 
48%-ға жеткен. Ал оның тең 
жартысы – оқымағандар мен 
жұмыссыздар. Яғни, 9-сыныптан 
кейін оқуын жалғастырмаған 
балалар. <кінішке қарай, мектеп 
бітіргеннен кейін �мір сүру жолы 
�здерінің таңдауында. Мұны біз 
бақылап, міндеттей алмаймыз, 
– деді.

«AMANAT» партиясыны* 
А�т#бе облысты� филиалы 
жанында�ы Отбасы және 
халы�ты әлеуметтік �ор�ау 
мәселелері ж#ніндегі айма�-
ты� ке*есті* отырысы #тті.     

Жиында балабақшалар мен 
мектептерде инклюзивті оқыту үшін 
жағдай жасау және мектептердегі 
балалар қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету бойынша атқарылған жұмыстар 
туралы айтылды.  

Облыстық Білім басқармасы 
басшысының орынбасары Дина 
Жаманбаеваның айтуынша, 
мектептегі балалардың қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету мақсатында 
�ңір бойынша 36 мектеп металл 
іздегішпен қамтамасыз етіліп, 154 
мектепте турникет орнатылыпты. 
132 мектеп лицензиялы күзет 
қызметімен қамтамасыз етілген. 
Облыстағы 403 мемлекеттік 
мектепте 9 311 дана бейнебақылау 
жүйесі жұмыс істеп тұр. Сонымен 

қатар террористік тұрғыдан 
осал объектілер санатындағы 
292 жалпы орта білім беру 
ұйымдары бейнебақылау және 
дыбысты хабардар ету жүйесімен 
жарақтандырылған.

Жиында әлеуметтік желіде 
мектептерге қылмыс жасау әрекеті 
ж�нінде таралған ақпараттарға 
байланысты сұрақтар қойылды. 

– Құзырлы органдарға бірден 
хабарлама берілді. Ішкі істер 
органы зерттеп қарайды. Жедел 
кеңестер �ткізіліп, ортақ шешім 
шығарылғаннан кейін келісілген 
түрде ресми хабарлама жасалды. 
Бұл Білім басқармасының ресми 
парақшасында жарияланды. Білім 
беру ұйымдарының қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету – Оқу-ағарту 
министрлігінің басты назарында. 
Қазір бұл мақсатқа облыстық 
бюджеттен 1 204 млн теңге қарас-
тырылды, – деді ол.

Дина Жаманбаева қолда-
ныстағы заңнамада қашықтықтан 

оқытуға к�шірудің тәртіптері бар 
екенін айтты. Сондықтан мектептер 
қалыпты жұмыс жасай бермек. 
Құзырлы органдар қауіпсіздікті 
күшейткен. 

Білім басқармасы басшысының 
орынбасары күн тәртібіндегі 
екінші мәселе бойынша да ақпарат 
берді. Қазір облыста білім алуға 
ерекше қажеттіліктері бар 8091 бала 
тәрбиеленеді. Ерекше балаларға 
білім беру және тәрбиелеу үшін 
3 арнайы балабақша, 4 арнайы 
мектеп, 94 инклюзивті балабақша, 
270 инклюзивті мектеп, 17 кол-
ледж, 373 денсаулық сақтау, 
әлеу меттік қорғау ұйымдары 
қамтылған.

Жиында логопед аз сағатпен 
жұмыс істейтіндіктен балаларды 
толық қарауға үлгермейтіні ж�нін-
де және тағы да басқа мәселе лер 
айтылды. Комиссия мүшелері 
ерекше балаларға білім беру 
мекемелеріне барып, бақылау 
жүргізеді.

« A M A N A T »  п а р т и я с ы 
Жам был облысты� филиалы 
жанында�ы Сыбайлас жем-
�орлы��а �арсы іс-�имыл 
ж# ніндегі ке*ес м9шесі  �а-
сымхан Т#лендиев жастар�а 
арнайы дәріс о�ыды.        

Қасымхан Т�лендиев «Жас-
тардың құқықтық сауаттылығын 
және құқық қорғау органдарына 
сенімін арттыру бойынша іс-
шаралар кешенін �ткізу» атты 
әлеуметтік жобасы аясында 
жастарға ерекше кеңес беріп, 
бірлікке шақырды. 

Ақпарат және қоғамдық даму 
министрлігі ми нистрлігінің Аза-
маттық бас тамаларды қолдау 
орталығы мен облыс әкімдігінің 
ұйымдас тыруымен �ткен шарада 
Мем лекет басшысының 2024 
жылғы 3 қаңтардағы Egemen 
Qazaqstan газетіне берген «Біз 
озық ойлы ұлт ретінде тек қана 

алға қарауымыз керек» атты 
сұх баты, 22 қаңтарда Мемлекет 
басшысының т�рағалығымен ІІМ 
�ткен кеңейтілген алқа мәжілісінде 
с�йлеген с�здері, жастардың 
құқықтық сауаттылығы мен 
құқық қорғау органдарына сенімін 
арттыру туралы мәселелері кеңінен 

айтылды. Сондай-ақ жастарға 
партияның Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы іс-қимыл бағытындағы 
жұмыстарын қалыптастыру мен 
парасаттылық, адалдық қағидаттары 
туралы кеңестер беріліп, ерсі 
қылықтардың адамға келтірер 
зияны түсіндірілді.

«AMANAT» партиясыны* 
«;лтты� м<ра» жобасы ая-
сында «Жастар Рухы» Ж� 
�ы зылорда облысты� фи-
лиалы және Qosyl �алалы� 
жастар ресурсты� орталы-
�ыны* <йымдастыруымен 
дәст9рлі сада� ату <лтты� 
спорт т9рінен ашы� чем-
пионат #тті.         

Сайыстың мақсаты – жастар 
арасында ұлттық спорт түрлерін 
насихаттау, патриоттық сезімін 
қалыптастыру, отансүйгіштікке 
тәрбиелеу. Қала жастары арасында 
�ткізілген сайысқа ЖОО және 
ТжКБ ұйымдарынан 33 команда 
қатысты. Fр топта 1 қыз бала, 
1 ер бала �з шеберліктерін ортаға 
салды.

Сайыстың қорытындысы 
бойынша, М.Мәметова атындағы 
Қызылорда педагогикалық жоғарғы 
колледжінің студенттері Рахат 
Асылбекұлы пен Қалк�з Ұлты 
І орынға, Алпамыс Ибаділда, 
Сабина Қайратова ІІ орынға ие 
болса, ІІІ орынды Қорқыт ата 

атындағы Қызылорда мемлекеттік 
университетінің студенттері Мақсат 
Сәйдік пен Айсұлу Fлімханова 
иемденді.

Ашық чемпионат RUH садақ 
ату клубында тұрақты түрде 
ұйымдастырылып келеді. Садақ 
ату клубының жетекшісі Ринат 
Есенбек сайыстың �туіне қолдау 
к�рсетті.

«Садақ атуға кішкентай ке-
зімнен бері қызығамын. Бұл спорт 
түрі маған ерекше сезім сый-
лайды. Болашақта кәсіби түрде 
айналысуды к�здеп отырмын. 
Жарысқа қатысушылардың 
барлығы жақсы дайындықпен 
келген. Бүгінгі сайыста жеңіске 
жеткеніме қуаныштымын», – деді 
сайысқа қатысушы Р.Асылбекұлы.

Атырау облысыны* Ма-
хам  бет ауданында об лыс-
ты� және ауданды� мәс ли-
хатта�ы «AMANAT» фракция-
сы депутаттарыны* �а ты-
суы   мен депутатты� фрак-
ция  сыны* бірлескен к#шпелі 
отырысы #тті.      

Жиында Махамбет ауданы 
бойынша партияның сайлауалды 
бағдарламасы «Жол картасының» 
орындалу барысы туралы аудан 
әкімі Қайрат Нұрлыбаев баяндама 
жасады.

Қайрат Есқабылұлы ауданда 
�ткір тұрған жұмыссыздық мәселесі, 
кәсіпкерлік нысандарын ашу, егін 
және мал шаруашылығы салаларын 
�ркендету мәселерін атап �тті. 
Ауданда баспанаға мұқтаждар саны 
к�бейген. Бүгінде 1 400 адам тұрғын 
үй кезегінде тұр. Сондықтан тұрғын 

үй құрылысын салуға облыстық, 
республикалық бюджеттен тиісті 
қаражат б�лу қажеттігі айтылды. 

Атырау облыстық мәслихаты-
ның депутаты Саламат Идрисов 
туризм саласы бойынша барлық 
мүмкіндіктерді пайдалана отырып, 
Сарайшықты облыстың бренді 

ретінде дамытуды, осы тарихи 
�лкеге байланысты сурет, қолдан-
балы �нер туындыларын, монеталар 
шығаруды ұсынды. 

Отырыста фракция мүшелері 
тарапынан тағы да басқа ұсыныстар 
айтылды. Енді олардың орындалуы 
бақылауға алынатын болады.

ЖАСТАР ТӘРБИЕСІ – 
ҚОҒАМНЫҢ ІРГЕТАСЫ

БАЛАЛАР ҚАУІПСІЗДІГІ – 
БАСТЫ НАЗАРДА

ҚҰҚЫҚТЫҚ САУАТ 
ҚАШАНДА МАҢЫЗДЫ

«ҰЛТТЫҚ МҰРА»: 
САДАҚ АТУДАН АШЫҚ ЧЕМПИОНАТ 

ӨҢІР БРЕНДІН 
ҚАЛЫПТАСТЫРУ ҚАЖЕТ



Осыған дейін мемлекеттік қолдау тетіктері арқылы ипотека на рығы бір серпіліс жасаған болатын. 
Ал соңғы жылдары еліміздегі құ рылыс саласындағы тіршілік тұралап қалғандай. Сарапшылар мем лекет 
нарықтық экономиканың заңдылықтарына мықтап бет бұра бастады, бұл үрдіс сол қадамдардың 
салқыны деген тұжы рым ға келген. Әйтсе де, Үкімет жеңілдетілген ипотеканың ізбасары са налатын 
«9-20-25» бағдарламасы іске қосылатынын хабарлады.
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БАСПАНАЛЫ БАСПАНАЛЫ 
БОЛУДЫҢ БОЛУДЫҢ 
ЖАҢА ТЕТІГІЖАҢА ТЕТІГІ

Қостанай 	ңіріне ресми сапары 
бары сында Үкімет басшысы �лихан 
Смайылов баспана нарығындағы басты 
мәселе жеңілдетілген ипотека қайта 
қолже тімді болатынын айтты.  

«Біз мұндай қажеттілік бар екенін 
тү сінеміз, 	йткені жастарға бірінші 
баспана қажет. Осыған байланысты біз 
«9-20-25» бағдарламасын әзірледік. Оны 
Отбасы банкі арқылы іске қосайық, іске 
асыруға 150 миллиард теңге ба ғытталады. 
Жастардың тұрғын үй жағ дайын жақсар-
ту үшін. Бағдарлама ар қылы жыл сайын 
8 мыңға жуық жас от басы жеңілдікті 
шарттармен тұрғын үй сатып ала ала-
ды», – деді Премьер-Министр.

Құрылыс саласына қолдау қа-
жет-ақ. /йткені баспаналы болуға ниет-
ті азаматтардың саны азаймай тұр. Ал 
«7-20-25» бағдарламасына лимит енгізіл-
гелі, үй алатындардың к	рсеткіші де тым 
т	мендеп кеткен. Мәселен, Бірінші 
кредиттік бюроның мәліметіне сүйенсек, 
2023 жылы еліміздегі ипотекалық несие 
к	лемі 1,8 трлн теңгеде тұрақтап, 
17,3 пайызға т	мендеген. Яғни, былтыр 
берілген ипотекалық несиенің жалпы 
саны – 116,6 мың. Оның басым б	лігін 
жастар құрап отыр. Бюроның есебінде 
былтыр несиеге үй алған азаматтардың 
20 пайызы 30 жасқа толмағандар екені 
к	рсетілген. «Бұл бірінші кезекте 
жастарға арналған жеңілдетілген мемле-
кеттік ипотекалық бағдарламалардың 
әсері. 2023 жылы тұрғын үй алуға беріл-
ген орташа сома – 15 млн теңге, ең 
жоғары сома – 2,1 млрд теңге», – делін-
ген есепте.

Кредиттік бюро мамандары, банк 
секторы бойынша орташа сыйақы 
м	лшерлемесі базалық м	лшерлемеден 
т	мен деп қорытындылайды. Сонымен 
қатар базалық м	лшерлеменің 	згеруі 
жылдық тиімді сыйақы м	лшерлемесі-
не әсер етпеген. Мәселен, базалық 
м 	 л ш е р л е м е  –  қ а ң т а р  а й ы н д а 
16,75 пайыз, ал желтоқсанда 15,75 па-
йыз болғанымен, банктердің сыйақы 
м	лшерлемесі тұрақты болған.

«Қаңтарда ипотекалық кредиттер 
портфелі 5,8 трлн теңгені құрады. Бұл 
	ткен жылмен салыстырғанда 11,3 па-
йызға жоғары. Жалпы соманың 61 пай-

ызы – 2022-2023 жылдары берілген жаңа 
несиелер», – дейді бюро мамандары.

Қазақстан құрылыс салушылар 
қауымдастығының президенті Виктор 
Микрюковтың айтуынша, қазір 
жылжымайтын мүлік нарығында қол-
жетімді ипотека аз. «7-20-25» қаржы-
ландыру айтарлықтай т	мендеген, ал 
Отбасы банкінің шарттары әп-сәтте 
	згеруі мүмкін. Мұның бәрі сұраныс-
тың т	мендеуіне әкеледі, ал басқа 
бағдарламаларды қаржыландыру әлі 
басталған жоқ. 

Сарапшының айтуынша, ипотека-
лық бағдарламалар жылдам ақша 
арқылы жылдам айналымды қамтама-
сыз етеді. Нарықта ақша айналымы 
артқан кезде, сәйкесінше к	птеген 
жобалар басталады, құрылыс динами-
касы артады. Сондықтан жеңілдетілген 
ипотека секілді жылдам құралдар бол-
маса, оның салдары да теріс болмақ.

«Егер тұрғын үйді пайдалануға беру 
туралы айтатын болсақ, 2,5 миллион 
адам әлі де тұрғын үйге мұқтаж екенін 
ескерсек, әрине қазіргі құрылыс к	лемі 
жеткіліксіз деуге болады. Оның үстіне, 
2024 жылы құрылыс к	лемі т	мендеуі 
ықтимал. Бұл, ең алдымен, инженерлік 

Кәмила ЕРКІН

Халық к�птен 
күтуіне себепші 
болған «9-20-25» 

жаңа ипотека 
бойынша 9 пайыз 

қазақстандық 
нарықтағы 
ипотекалық 

несиелер 
арасындағы ең 

т�менгі 
м�лшерлеме 

болмақ.

желілердің тозуы мен шектеулеріне 
байланысты. Мәселе тек Астанаға ғана 
қатысты емес, Қазақстанның әрбір 
қаласы үшін де 	зекті. Осы себепті 
басқа қалаларда үлкен динамика к	р-
сетеді деп ойламаймын», – дейді ол. 

Тұрғын үй саласындағы  трендтерге 
тоқталар болсақ, мамандар биыл 
тұрғын үй құрылысы аз болады деп 
сендіреді. Басты себеп – коммуналдық 
желілердің тапшылығы мен тозуынан 
бастап, ипотеканың жоқтығынан 
құрылыс салушылардың жаңа жоба-
ларға салуға ресурсы тапшы.

Екіншіден, сұраныстың т	мендеуі 
құрылыс компанияларының банкрот-
тық қаупін арттырады. Сондықтан са-
тып алушылар үлестік қатысу шарттары 
бойынша мәмілелерге ерекше мән 
беріп таңдау керек және т	мен бағаға 
сүйеніп, қызу шешім қабылдамаған 
абзал. 

Сонымен қатар бастапқы нарық тағы 
пәтер бағасының орташа 	сімі – айына 
0,1-0,5 пайыз. Қайталама нарықта да 
т	мендеуге ешқандай себеп жоқ.

«9-20-25» жаңа ипотекасын іске 
қосу тұрғын үй бағасын бірден 10 па-
йызға дейін к	теруі мүмкін. Егер ин-
фляция мен базалық м	лшерлемені 
т	мендету трендтері жалғаса берсе, 
онда 2024 жылдың аяғы мен 2025 жыл-
дың басында ипотека құны жылдық 
12 пайызға дейін т	мендеуі мүмкін.

Сарапшылар отандық экономика 
әлі де мұнай бағасына тәуелді екенін 
алға тартып отыр. Егер баға барреліне 
80 доллардан аспаса, онда құрылыс 
нарығы да қиын ахуалға ұшырамақ. 

Ипотека м	лшерлемелеріне қатыс-
ты мамандар несиелердің құны 
2024 жылдың аяғы мен 2025 жылдың 
басында жылдық 12 пайыз деңгейінде 
болуы әбден мүмкін деген болжам ай-
тады. Егер ЕДБ тәуекелге барғысы 
келмесе, онда олар ипотека құнын 
т	мендетпейді.

Халық к	птен күтуіне себепші 
болған «9-20-25» жаңа ипотека бойын-
ша 9 пайыз қазақстандық нарықтағы 
ипотекалық несиелер арасындағы ең 
т	менгі м	лшерлеме болмақ. Бұдан 
т	мен тек «7-20-25» бағдарламасының 
пайыздық м	лшерлемесі еді. Бірақ ай 
сайынғы лимит белгіленгелі аталған 
ипотека бойынша несие алу қиындай 
түсті. Оны ипотекаға 	тініш қабылдау 
басталған сәтте жарты сағатта 	тініш 
қабылдаушы порталға орта есеппен 
12 мың адам кіреді. Мұның бәрі тұрғын 
үйге деген сұраныстың әлі де 	ршіп 
тұрғанын к	рсетеді.

Ал тұрғын үймен қамтамасыз етуге 
келер болсақ, сарапшылар к	рсеткіш 
8  жыл ішінде 4,7-ден 3,9-ға дейін жақ-
сарғанын айтады. Дегенмен тұрғын 
үйдегі 	мір сүру сапасы әлі де т	мен. 
Мысалы, соңғы халық санағы бойынша 
бес және одан да к	п адамы бар 756 мың 
отбасы бір б	лмелі пәтерлерде тұраты-
ны анықталған. Сондай-ақ барлық үй-
лердің шамамен 30 пайызында кәріз 
және орталық су құбыры жоқ. Сон-
дықтан тұрғын үймен қамтамасыз етуді 
ғана емес, сонымен қатар 	мір сүру 
жағдайларын да қарастыру қажет.

ЖҰПЫНЫ САЯБАҚЖҰПЫНЫ САЯБАҚ    
    ЖҰРТТЫ  ЖҰРТТЫ        
  АЛАҢДАТАДЫ  АЛАҢДАТАДЫ

Көкшетауда он жылдан астам уақыттан бері «жыр» болған саябақ бар. 
Кеңес заманында революция күрескерлеріне арнап салынған саябақ 
жылдар бойы еш жөндеу көрмей әбден тозығы жеткен еді. Кезінде 
қаланың балалар теміржолына дейін салынып, үлкен демалыс алаңы 
болған жерді қалпына келтіруге бюджет қоржынынан бірнеше миллиард 
та бөлінді. Қайта-қайта түзетілу енгізілген жоба бірнеше мәрте өз құнынан 
пәленбай миллиард теңгеге қымбаттап кеткен. Алайда арада он жылдан 
астам уақыт өтсе де қалың көпшіліктің шешімімен «Алаш арыстары» 
атанған алаңдағы жағдай сол жұпыны кейпінде қалып келеді…

Саябақты қалпына келтіру мақсатында 
күрделі ж	ндеу жұмыстары осыдан 11 жыл 
бұрын сонау 2013 жылы-ақ басталған. Сол 
кездің 	зінде алаңды қайта құру жобасы 
1 миллиард 203 миллион 824 мың теңгені 
құраған. Бұл сомаға «Алаш арыстары» сая-
бағына спорттық-тұрмыстық кешен ғима-
ратын, айналаны шолатын үлкен д	ңгелек, 
басқа да сегіз балалар аттракционы, скейт-
парк, скаладром, шығыс бағы, ескерткіш 
басқа да түрлі құрылыстар салынбақ болған. 

Алайда іс жүзінде сиырқұйымшақтанып 
б	лінген миллиард теңгеден астам қаражат 
мердігер ұйымдардың «баға 	сіп кетті» де-
ген жаттанды желеуімен 2015 жылы қайта 
түзетуге енгізілді. Бұл жолы жоба қаржы-
сының сомасына енгізілген сома 1 милли-
ард 672 миллион теңгені құрайтын болды. 
Жобаға саябақты к	галдандыру, к	шеттер 
егу жұмыстары да кірді. Саябақты жаңаша 
түрлендіру үшін тіпті инвестициялық жоба 
ретінде жастар сарайы, аквапарк, этно 
ауыл, шағын футбол алаңдары, ту тұғыры 
бар мемориалдық алаң мен айналаны шолу 
д	ңгелегін салу жоспарланған. Бірақ іс 
жүзінде баяғы жартас сол жартас күйінде 
қалып, миллиардтардың к	зіне су құйған 
жоба сол таз қалпына қалды. 

Содан 2018 жылы жергілікті атқарушы 
биліктің араласуымен саябақ жобасы қайта 
қаралды. Жобаның құрылымына тағы 	з-
герістер енгізіліп, қаржыға қайта түзету 
енгізілген соң жоба сомасы 905 миллион 
теңге болды. Жоба аясында стелла, жабық 
спорт залы, аквапарк, жастар сарайы, 
амфи театр мен тоған салу қарастырылды. 
Алайда бұл жобаның да жүзеге асар түрі 
болмады. Құрылыс материалдарының 
қымбаттап кетуі мен жоба құнының 	скені 
негізге алынып, 2021 жылы саябақ жобасы 
қайта 	згертілді. Бұл жолы барлық қарасты-
рылған инвестициялық жобалардың бәрі 
түгелдей алынып тасталды. Жылдар бойы 
сағызша созылып, әбден «сақалды құ-
рылысқа» айналған саябақ қаланың 
200 жылдығына орай пайдалануға берілмек 
болады. Бірақ күні бүгінге дейін миллиард-
тар б	лінген саябақ та тозған қалпы 	згер-
меген. Тіпті, осыған дейін жаңадан са-
лынған қырлы тақтатастары үгітіліп сынып, 
қойылған демалыс аймақтарының сыны 
кетіп алаңдары жетімнің күйін кешкен. 

Қала әкімдігі ендігі кезекте құрылыс 
жобасын сол күйі қалдырып, қалай болса 
да алаңды биыл пайдалануға беруге ниетті 
екенін жеткізді. 

– Қазіргі уақытта «АДС–2001» ЖШС 
мердігер ұйымымен келісімшарт шеңберін-
де шаңғы-роллер трассасы, спорттық-тұр-
мыстық кешен ғимараты, қоғамдық әжет-
хана, сумен қамту сыртқы инженерлік 
желілері, кәріз, жылу, электр жабдықтары, 
жарық, телефондандыру, қоршау, к	п-
функционалды алаң орнату құрылысы 
бойынша жұмыстар орындалды. Халықтың 
демалысын айтарлықтай жағымды етуге 
жағдай туғызу, түрлі жан-жақты мәде-
ни-ағарту және спорттық-сауықтыру жұ-
мыстарын 	ткізу үшін жобалық-сметалық 
құжаттамаға түзету енгізу туралы шешім 
қабылданды. Түзетуді орындайтын жоба-
лық ұйыммен революция күрескерлері 
сая бағына «Алаш арыстары» атауын беру 
ұсынылды. Сондай-ақ «Алаш орда тұлғала-
рына арналған монумент орнату, қосымша 
саябаққа кіру орнын әзірлеу, дәмханалар 
мен ашық аспан астындағы театр салу қа-
растырылды. Жобаны осы 2024 жылы 
аяқтауды жоспарлап отырмыз, – деді К	к-
шетау  қаласы  әкімінің  орынбасары  Дәу-
лет  Жүнісов. 

Қала әкімі орынбасарының мәліметін-
ше, бүгінде нысанда жұмыстар уақытша 
тоқтатылып, жоба қайтадан кезекті түзету-
ге енгізілген. Қайта есептелген жобаның 
құны тағы 2 миллиард теңгеге қымбаттаға-
ны белгілі болды. 

– К	кшетау қаласы әкімімен 	ткен 
жиында түзетуге енгізілген жоба үлкен 
сома ға қымбаттап кетуіне байланысты ба-
рынша минималды шығынмен нысанды 
аяқтауға шешім қабылданды. Жолдарда 

ешқандай 	сімдіктер болмағандықтан жа-
сыл желек егу жоспарланды. Біз зерттеу 
жүргізіп, біздің қолымызда бар бірнеше 
	сімдікті егуді ұсындық. Сонымен қатар 
осыған дейін қойылған ескерткішті алып 
тастап, оның орнына «Алаш орда» мону-
ментін орнату жоспарланды. Қазіргі уақыт-
та оның бәрі есептеліп жатыр, – деп то-
лықтырды Дәулет Жүнісов. 

Бүгінге дейін саябақты қайта құруға 
шамамен 800 миллион теңге к	лемінде 
жұмсалып үлгерген. Қала әкімдігі жұмыс 
к	лемінің бірнеше мәрте тексерілгенін алға 
тартты. Дегенмен құрылыс жұмыстары к	з 
алдында 	тіп жатқан қала жұртшылығы 
саябақтағы жұмыстардың айтылған сома-
мен сәйкес келетініне сенбейді. Тіпті, сын 
садағына алып жатқандардың қарасы к	п. 

Мәселен, республикалық «�ділдік 
жолы» қоғамдық бірлестігінің Ақмола об-
лыстық филиалы саябақ құрылысына Ақ-
мола облысының мемлекеттік сәу-
лет-құрылыс бақылау басқармасына тек-
серіс 	ткізуін 	тініп жүгінген. Оған т	мен-
дегідей жауап та алыпты. 

– Қазақстан Республикасының Кәсіп-
керлік кодексінің 144-бабының 1-тармағы-
на сәйкес, нақты фактілер мен жағдайлар 
бойынша бақылау және қадағалау орга-
нымен тағайындалатын тексеріс мемлекет-
тің, заңды және жеке тұлғалардың заңды 
мүдделеріне, қоршаған ортаға, адамның 
	мірі мен денсаулығына тікелей т	нген 
қауіптің алдын алу және жою мақсатында 
нақты тексерілетін субъектіге қатысты 
тексеріс тағайындауға негіз болған жоспар-
дан тыс тексеріс болып табылады. Дегенмен 
Кәсіпкерлік кодексінің 144-бабының 
5-тармағының 3-тармақшасына сәйкес 
растау дәлелдері мен к	з жеткізерлік негіз-
демелер болған жағдайда Қазақстан Респуб-
ликасының заңнама талаптары бұзылуы 
бойынша заңды және жеке тұлғалардың 
	тініштері бар. Алайда сіздің 	тініште тек-
серіс 	ткізу қажет субъекті туралы мәлімет 
нысанда сізбен к	рсетілген бұзушылықтар 
туралы нақты фактілер жоқ. Осыған байла-
нысты сіздің 	тінішіңіз бойынша тексеріс 
тағайындау және 	ткізу мүмкін болмай 
отыр, – деп жазылған жауапта. 

«�ділдік жолы» бұл жауаппен қанағат-
танбай, тағы 	тініш жолдары анық. Со-
нымен, саябақ ж	нінде 	ткен жиынға 
келсек, «Алаш арыстары» саябағы одан әрі 
бәсекелі ортаға тапсырылып, жобаны 
соңына дейін аяқтау к	зделіпті. Ол үшін 
саябақта бизнеске арналған алаң қарасты-
рылмақ. 

Бұған кеңес мүшелері тағы 	з келіспеу-
шіліктерін білдірді. 

– Біз саябақтан жасыл желекті алып 
тастадық. Енді оны қайта отырғызамыз ба? 
Сонда оның 	сіп шығуы үшін тағы қанша 
уақыт қажет болмақ, – деді наразылықта-
рын білдірген кеңес мүшелері. 

Дегенмен қала әкімінің орынбасары 
қазіргі саябақта ешқандай да егілген желек 
болмағанын айтады. Оның с	зінше, рево-
люция күрескерлері болған парк – норма-
тивтерге сәйкес, К	кшетаудағы жалғыз 
парк. /йткені тек 	лшемі 10 гектар ау-
мақтан артық ауданды алып жатқан жер 
ғана саябақ ретінде саналады. Ал бұл сая-
бақтың үлкендігі 24 гектардан асып жығы-
лады. 

– Біз қыс бойы жобаны анықтап, қалай 
болса да осы жылы саябақты қайта құруды 
аяқтауды жоспарладық. Одан әрі бізді ха-
лық та кешірмейді, – деді Дәулет Жүнісов. 

�кімдіктің жүргізген есебі бойынша 
жобаны қайта құруға шамамен тағы 200-
300 миллион теңге қажет. Бірақ жиылған-
дар бұл соманың да жетпей қала ма деген 
күдіктерін айтып қалды. Дегенмен «Алаш 
арыс тары» саябағын қаланың мерейтойлы 
жылына тапсыру жоспарға алынды. Ал ол 
іс жүзінде жүзеге аса ма, жоқ па – оған 
уақыт т	реші болмақ… 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы
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Міне, ел бюджетінен арбитражға деп 
б�лінетін осы ақшаның бәрін Қазақстан �з 
заңгерлеріміздің білім-білігі жете тұра тек 
шетелдік заң фирмалары мен соттарға т�леп 
келеді. Оның қанша сома екені тағы құпия. 
Ашық ақпарат к�здерінен бар мәліметтердің 
басын құрап, саралап к�рген мамандар еліміз 
�з мүддесін қорғау үшін жыл сайын 15-
21 миллиард теңге аралығында қаржы жұм-
сап келгенін анықтаған. Осылайша, соңғы 
бес жылда, нақтырақ 2019-2023 жылдары 
халықаралық соттар мен арбитражға ел қа-
зынасынан шамамен 93 миллиард теңге 
немесе 200 миллион АҚШ доллары т�ңіре-
гінде шығын кеткен. Ал 1994 жылдан бері 
инвестицияны қорғау ж�ніндегі келісімдер 
бойынша даулардың анықталған жалпы 
саны – 1257. Десе де бұлар болжамды цифр-
лар ғана. Шынтуайтында одан да к�п, бұл 
енді айтпаса да түсінікті жайт.

Статиға қайта оралар болсақ, олар 
2013 жылы 506 миллион долларға оң шешім 
алыпты. Оның $199 миллионы Маңғыстау-
дағы Боранқұл газ �ңдеу зауытына жұмсаған 
қаражатына қатысты. Одан кейінгі Ұлттық 
қормен, KMG Kashagan B.V акцияларымен 
байланысты болған кикілжіңдер тағы бар. 
Егер олар жеңер болса, онда 4 миллиард дол-
лардың қамыты біздің мойынға киілмек. 
Тіпті, осы күнгі сыртқы қарызымыз боп 
есептеліп жүрген соманың ішінде осындай 
талап-арыздардың шығындары да жүр-ау 
деген күдік те жоқ емес. >йткені нақты ақпа-
рат жоқ. Сол уақыттан бері бұл дауға шетелдік 
заңгерлерді жалдау үшін қанша қаржы жұм-
салғаны, тағы, белгісіз. Белгілісі олардың �те 
қымбат тұратыны және �темі беймәлім 
осынау қыруар қаражаттың сіз бен біздің 
салығымыздан кетіп жатқаны. Мысалға айт-
сақ, Лондонда отырған заңгердің 1 сағаты 
500-600 фунт тұрады. Бірақ кешегі �ткен 
жиыннан соң мұндағы ақпараттар бас-аяғы 
жинақталып, к�пшілік назарына ұсынып 
қалуы ықтимал-ау деген бір үміт жылт етті.

СЕҢ ҚОЗҒАЛДЫ МА?
Сонымен алғаш рет @ділет минисрлігі 

бұл тақырыпты ашық талқылауға шығарды. 
Министр Азамат Есқараевтың т�раға-
лығымен осы сәрсенбіде ел Үкі   метінің 
мүдделерін шетелде білдіру және қорғау 
мәселелеріне арналған тұңғыш халықаралық 
практикалық онлайн конференция �тті. 
Жиынға спикер ретінде Latham & Watkins; 
Sayat Zholshy & Partners; Tukulov, Kassilgov, 
Shaikenov Disputes; Curtis, Mallet-Prevost, 
Colt & Mosle, White & Case сынды мүйізі 
қарағайдай дүниежүзілік және қазақстандық 
заң фирмаларының �кілдері қатысты. Со-
лардың бірі – White & Case Қазақстан заң 
фирмасының кеңесшісі Павел Булатов. 
Халықаралық дауларды шешудегі мемлекет 
пен заң консультанттары арасындағы �зара 
іс-әрекетті әлемдік тәжірибеден алып түсін-
дірген ол соны Қазақстанда қалай жүзеге 
асыруға болатынын айтып берді.

«Мұнда негізінен үш модель бар. Олар – 
мамандандырылған тәсіл, ведомствоаралық 
комиссия және аралас әдіс. Алғашқысында 
бұл жұмыстарды бір мемлекеттік органның 
мамандандырылған департаменті немесе 
б�лімшесі атқарады. Мәселен, @ділет мини-
стрлігі, Бас прокуратура немесе Сыртқы 
істер минитсрлігі. АҚШ-та Мемлекеттік 
департамент жанындағы Құқықтық мәселе-
лер ж�ніндегі басқарма бар, Канадада Сырт-
қы істер және халықаралық сауда министр-
лігінің Сауда құқы ж�ніндегі бюро жұмыс 
істейді, Қырғызстанда @ділет министрлігінің 
жанынан Сот �кілеттігінің орталығы деген 
тұтастай орган құрылған. Екіншісінде, арби-
тражбен Солтүстік Македония, Коста-Рика, 
Чили, Перу, Черногория сынды мемлекет-
тердегі сияқты тұрақты комиссия айналыса-
ды. Ал үшіншісіне мысал – Хорватия, онда 
екі тәсіл де аралас», – дейді ол.

Оның айтуынша, Халықаралық инвести-
циялық даулар дегеніміз – халықаралық 
құқық пен процесстер саласындағы маман-
дандырылған білімді, ерекше тәжірибені, 
кадрлық және тағы да басқа да ресурстарды 
талап ететін күрделі процесс. Сондықтан да 
жергілікті жерлерде кеңсесі бар халықаралық 
заң фирмалары ұлттық соттарда керек болса, 
шетелдік консультанттар шетелдік соттарда 

дауласу үшін қажет. Ал жергілікті компания-
лардың халықаралық арбитраждағы потен-
циялын арттыра түсу үшін не керек? Оны 
Curtis, Mallet-Prevost, Colt & Mosle LLP ха-
лықаралық заң фирмасының серіктесі Ни-
колета Тимофти айтып берді. Оның баянда-
масы жаңа бастап жүрген заңгерлер үшін 
тәлім болғандай екен. Сонымен, бұл салада 
ең бірінші ағылшын тілін білу керек. >йткені 
процесстердің басым б�лігі сол тілде �теді. 
Соңғы кезде, тіпті испан тілінде �тетін ар-
битраждық соттардың қатары артып келеді 
екен. Одан кейінгі кезекте – халықаралық 
тәжірибе, кең дүниетаным және даудың 
мәнін терең талдай білу. 

«Бұл процесстердің ең күрделісі – «Екі 
тараптың инвестициялық келісімі» (ДИД) 
деген құжат. Инвесторлар мен мемлекет 
арасындағы дауды реттеуде осы құжат 
негізге алынады. Бірақ оған қол қойған 
кезде оның басым б�лігі нақты емес, яки 
к�мескілеу нұсқада болады. >йткені бо-
лашақты болжау қиын, сондықтан қол 
қоюшылар оның мерзіміне, созу немесе 
бұзу уақытына келісе алуы ықтимал, сол 
сияқты екі тарапқа да қолайлы кейбір 
жағдаяттарды талқылауы мүмкін. Ал шы-
ғын мен салдарды, қолдан сусыған пай-
даны да алдын ала айқындау қиын. Міне, 

сот уақытында осы тұстар үлкен дауға 
ай  налады», – дейді ол.

Конференцияда к�терілген мәселе-
лердің негізгі б�лігі аталған тақырып бойын-
ша қазақстандық заң фирмаларының әлеу-
етін пайдалану мүмкіндіктерін талқылауға 
да бағытталды. >йткені осы жиында айқын-
далған мақсат-міндеттерді іске асыру мем-
лекет мүдделерін қорғауға қабілетті ұлттық 
кадрлар корпусын қалыптастыруға негіз 
болмақ. Оған қоса, осы іске отандық заң 
фирмаларын тарту салық т�леушілердің 
қаражатының Қазақстан экономикасында 
қызмет етуіне де септігін тигізбек.

«@ділет министрлігі – шетелдік т�релік-
терде, мемлекеттік және сот органдарында 
мемлекеттің мүдделерін қор ғауды қамтама-
сыз етуге жауапты орган. Сондықтан, бюджет 
қаражатын тиімді пайдалану туралы Прези-
дент белгілеген бағытты нәтижелі түрде жү-
зеге асыратын болады. Бұл жиында барлық 
қатысушыға �з бастамаларын таныстыруға 
мүмкіндік берілді. Аталған конференцияны 
жыл сайын �ткізу жоспарлануда», – дейді 
@ділет министрі Азамат Есқараев.

�З ЗАҢГЕРЛЕРІМІЗ �ГЕЙ МЕ?
Ия, осы уақытқа дейін халықаралық 

арбитражға қатыстырмай �з заңгерлерімізді 

�гейсітіп келген екенбіз. @лемнің жетекші 
мамандары бас қосқан жиында саланы да-
мыту жайы ғана айтылған жоқ, еліміздің 
тәуелсіздік тарихында отандық заң фирма-
ларының ел мүддесін қорғаудан шетқақпай 
к�ріп келгені туралы да с�з болды. Tukulov, 
Kassilgov, Shaikenov Disputes серіктестері 
осылай деген базынасын жеткізді. Болмаса, 
кез келген Рим немесе Ағылшын құқы 
т�релік ететін сотта кәтепті қара нардай алып 
шығар білікті мамандарымыз аз емес. Солар-
дың бірі халықаралық дәрежедегі заңгер 
Бақыт Тұқылов – Англия, Кипр, Германия, 
Ресей, Қытай сынды елдердің талай-талай 
сот-арбитраж процестеріне сараптамалық 
ұйғарымдар дайындап, сарапшы, кеңесші 
ретінде сан мәрте қатысқан, Қазақстанның 
арбитраж институттарында арбитр болған 
тәжірибелі маман.

«Халықаралық арбитражда ТМД бойын-
ша Украина елінің заңгерлері мен заң фир-
маларының қарасы қалың. Тіпті, Қырғыз-
стан да осы қатарда. Ресей �з алдына бір т�бе. 
Қазақстан болса к�п ретте бас кеңселері 
АҚШ-та және Ұлыбританияда орналасқан 
халықаралық заң фирмаларын жалдауға 
құмар. Осылайша, қыруар ақша шетелге 
кетіп жатыр. Неге? Еліміздің «Мемлекеттік 
сатып алу туралы» заңында халықаралық 
арбитражда Қазақстанның атынан �кілеттік 
ету қызметі қарастырылмаған. Яки, @ділет 
министрлігі бұл тұрғыда қандай да бір тендер 
�ткізуі міндетті емес. Заң фирмасын таң дау 
туралы талапта да айқындық жоқ. Сон-
дықтан бізге батыл түрде либерализация 
жасап, қыруар қаржыны елімізде қалдыруға 
қам жасау керек. Оған біздің қарым-қа-
білетіміз толық жетеді», – дейді ол.

Оның айтуынша, мұнда қолданылатын 
негізгі тактиканың бірі – қандай да бір іске 
заңгерлер армиясын жауып жіберу екен. 
Мәселен, 3 адам істейтін жұмыс қа 8 адам 
жұмылдырылады. Олар істі бү ге-шігесіне 
дейін сараптап, кез келген мәселені тапсы-
рыс берушінің пайдасына шешудің жолын 
ұсынады. С�йтіп, қос тараптың дәйек-уәж-
дері текетіреске тү седі. Оның бірін сот қа-
былдаса, енді бірін қабылдамайды. Осылай-
ша, қажеті жоқ жұмыстар к�п істелді. Оны 
біздің мамандар �здері қатысқан талай ар-
битражда к�ріп те жүр. «Жалпы, жұмсалатын 
қар  жының 80%-ы бос шығын, ондай қыз-
метті біздің қазақстандық заңгерлер де 
к�рсете алар еді. Сол ақшаны үнемдеп, іс ке 
қанық, жағдайды жете түсінетін, жергілікті 
ерекшеліктермен таныс арзан заңгерлерді 
қойса да жеткілікті. Ал қалған 20% қаражат 
сот кезіндегі с�з с�йлеу, пікір таластыру, 
қорғап шығу жұмыстарына кететін шығын-
дар. Бірақ соттың титықтату немесе татула-
суымен аяқталмасына кепіл жоқ», – дейді 
олар. Түйіндей келгенде, міндетті түрде 
жеңіске жету үшін халықаралық белді фир-
малардың к�мегіне жүгіну шарт емес екенін 
уақыт к�рсетіп отыр. Отандық заңгерлерді 
де �гейсітпегеніміз ләзім. Ал түрлі себепке 
байланысты күні бүгін де кейбір инвес  тор-
лардың арбитражға жүгінуге шақ отыр ғанын 
ескерсек, осындай шешім қабылдаудың 
қазір дер уақыты. Бұл бір жа ғы еліміздің 
әділет саласындағы импорталмастыру мәсе-
лесін де шешер еді.

АУАНЫ ЛАСТАУШЫ АУАНЫ ЛАСТАУШЫ 
АЛПАУЫТТАРАЛПАУЫТТАР

(Басы 1-бетте)

Бұған дейін Экология және табиғи ре-
сурстар министрлігі экобелсенділермен, 
Жергілікті атқарушы органдармен және та-
биғат пайдаланушылармен бірлесіп �ңірлер-
дегі экология проблемасын кешенді түрде 
шешудің 18 жол картасын әзірлеген болатын. 
Ол бойынша 2020-2023 жылдарға 336 іс-ша-
раны атқару к�зделген. Алайда оның 205-і, 
яғни 61%-ға орындалыпты.

Былтыр жол картасын орындау к�рсет-
кіші бойынша артта қалған �ңірлердің қата-
рында Маңғыстау, Павлодар, Ақмола және 
Ұлытау облыстары бар. Бұл �ңірлерде іс-ша-
ралардың орындалу үлесі 50%-дан т�мен. 

Министр мәлімдегендей, алдағы уақыт-
та кәсіпорындардың барлық дерегі «Қор-
шаған орта мен табиғи ресурстардың жай-
күйі туралы Ұлттық деректер банкі» ақпарат-
тық жүйесінде жинақталатын болады. 
«Жүйені осы жылдың соңына дейін орнатуға 
міндетті барлығы 91 кәсіпорын анықталды. 
Бүгінде 39 кәсіпорын автоматтандырылған 
мониторинг жүйесін орнатты, оның тоғызы 
деректерді беруде. Биылдан бастап Экология 
және табиғи ресурстар министрлігі мемле-
кеттік экологиялық бақылауды жүргізу 
кезінде мониторингтің автоматтандырылған 
жүйелерін орнату және деректерін беру 
мәселесіне назар аударатын болады, заңнама 
талаптары орындалмаған жағдайда әкімшілік 
сипаттағы шаралар қолданылатын бола-
ды», – деді Ерлан Нысанбаев.

Дегенмен әлі шешілмеген �зекті мәселе-
лер бар. Үкімет басшысының айтуынша, 
атмосфераның ғана емес, су ресурстарының 
да ластану фактілері болып отыр. «Кейбір 
кәсіпорындар �зендер мен к�лдерге қал-
дықтарды рұқсатсыз т�гіп жатыр. Компания-
лардың осындай заңсыз әрекеттеріне ха-
лықтан түсетін шағым к�п. Су ең құнды 
ресурс, біз оны қорғауға міндеттіміз», – деп 
түйіндеді с�зін @.Смайылов.

ҚОСЫМША ҮСТЕМЕАҚЫ
ҚАРАСТЫРЫЛУЫ КЕРЕК

Ластаушы заттарды экологиялық рұқсат-
сыз тастағаны үшін ең үлкен �ндірілген ай-
ыппұл мұнай-газ �ндірісіндегі алпауыт ком-
панияларға тиесілі. Министр келтірген дерек-
ке сүйенсек, Karabatan Utility Solutions 
ЖШС – 7,2 млрд теңге айыппұл салынса, 
«Теңізшевройл» ЖШС – 2,8 млрд теңге т�-
леген.

Айта кетейік, бұл екі ірі компанияда да 
Атырау облысының мұнай-газ �ндірісінде 
жұмыс істеп жатыр. >ңірде �ндіріс к�лемі 
артқан сайын экологиялық ахуал да асқына 
түскен. 24 қаңтар күні Парламент Мә-
жілісінің депутаты, «AMANAT» фракциясы-
ның мүшесі @діл Жұбанов осы мәселені 
Премьер-Министр @лихан Смайыловқа 
жолдаған депутаттық сауалында к�терді. 
«Мәселен, 2022 жылдың қорытындысы бо-
йынша �ңіріміздің атмосферасына 131 млн 
тонна улы, ластаушы қалдықтар шығарыл-

ды. Бұған дәлел, �ңірдің медициналық аху-
алы және облыс тұрғындары денсаулығының 
нашар хәлде екені айғақ. Мысалы, Атырауда 
онкологиялық науқастар мен нәресте �лімі-
нің к�рсеткіші республикалық есептен ша-
мамен 28-30 пайызға жоғары. Бұл – қауіпті 
к�рсеткіш», – деп атап �тті депутатттық 
сауа лында @.Жұбанов.

Ресми дерекке сүйенсек, Атырау облы-
сында онкологиялық сырқатпен ауыратын-
дар саны к�бейген. Қазіргі күні �ңірде 
есепте 5 мыңның үстінде науқас тіркеуде тұр. 
Олардың ішінде негізінен �кпе обыры, сүт 
безі обыры, асқазан обыры секілді түрлері 
жиі кездеседі. 

Үкімет басшысының атына жолдаған 
депутаттық сауалында мәжілісмен атырау-
лықтарға экологиялық зардап үшін �темақы 
т�леуді ұсынды. «Атырауды экологиялық 
дағдарыс аймағы деп танып, заңдық негізде 
экологиялық �темақыларды енгізуіміз керек. 
Оған дейін, жоғарыда аталған нақты мысал-
дарды, сондай-ақ халықтың денсаулық 
к�рсет  кіштерінің �те нашар екенін ескере 
келе, жақын арада жергілікті бюджет есебінен 
атыраулық тұрғындарға – кемінде 50 пайыз-
дық экологиялық үстемақы т�леуді енгізуі 
керек», – делінген депутаттық сауалда.

Мәжіліс депутатының пікірін жергілікті 
экобелсенді, Атырау облыстық мәслихаты-
ның депутаты Арман Хайруллин де құптап 

отыр. «Облысымызда жұмыс істеп жатқан 
1 санаттағы кәсіпорынның саны 140-тан 
астам, яғни ең үлкен �ндірісті аймақ екеніне 
дәлел. Оның к�бі мұнай-газ секторында 
жұмыс істейді. Олардың қоғам алдындағы 
қызметінің ашықтығы �те аз. Жергілікті 
белсенділер сұрақ жолдасақ, келісімшарт 
құпия, ашуға жатпайды деген жауап аламыз. 
Алпауыт компаниялардың барлық жерде 
лоббиі бар, жергілікті �кілдіктердің адымын 
аштырмайды. Мен �зім облыстағы Эколо-
гия, табиғатты пайдалану комиссияның 
т�рағасы болғандықтан жағдайды жақсы 
біліп отырмын. Экологиялық кодекстен 
б�лек, кәсіпкерлік заңнама, нормаларды да 
жиі бұзады. «Біз бюджет қалыптастасты-
рушы компаниямыз» деген к�зқараста-
рымен к�бінесе белден басып жатады», – 
дейді экобелсенді.

Мәжілісімен @.Жұбанов Үкімет басшы-
сының атына жолдаған депутаттық сауалын-
да 2030 жылға дейін Атырау мұнай �ңдеу 
зауытын (АМ>З) қала сыртына к�шіру, 
«Азғыр» әскери-сынақ полигонының 
адамдар ағзасына теріс әсері мәселелерін 
к�терді. «Аталған аумақтар экологиялық 
апат аймағы деп ресми танылғанға дейін 
жергілікті бюджеттің есебінен жалақыға, 
мүгедектігі бар адамдарға арналған мемле-
кеттік жәрдемақыларға және зейнетақы 
т�лемдеріне қосымша үстемеақыны қарас-

тыру қажет. Оған жергілікті бюджеттің ша-
масы толық жетеді. Ол үшін облыста �ндіріл-
ген қаражаттың барлығын орталыққа алып 
кетпей, жергілікті жердің ерекшелігін қатаң 
ескере отырып, әділ б�лген ж�н. Ең басты-
сы, экологиялық дағдарыс жағдайындағы 
�ңір деген заңды мәртбесін бекітіп, мойын-
дауымыз қажет», – дейді депутат. 

АМ>З-ды қаланың сыртына к�шіру 
туралы мәселе осыдан бірнеше жыл бұрын 
да қозғалған. Оған себеп, зауыттың атақты 
булану алаңынан ауаға тарайтын зиянды 
иістер. Ел аузында «Сасық сай» атанып кет-
кен қалдық су алаңы 1945 жылдан, яғни за-
уытпен бірге келе жатқан орын. @уелгіде бұл 
аумақ зауыттың �неркәсіптік суларын тұн-
дырғышы ретінде қарастырылған. Уақыт �те 
келе қала аумағы �сіп, Жайықтың сол 
жағлайына салынған үйлердің де қалдықта-
рын ағызатын болды. Булану алаңының 
жалпы ауданы 1336,2 гектар құрайды. Оның 
860 гектары «АМ>З» ЖШС балансында 
қалған б�лігі қала әкімдігінің қарауында.

Бірнеше жыл бұрын булану алаңы қор-
шаған ортаны ластайтын негізгі к�здің бірі 
деп танылып, оны қалпына келтіретін 
Tazalyq деп аталатын жоба әзірленді. Бұл 
жобаны орындауға 2021 жылы «Павлодар 
�зен порты» ЖШС мердігерлік компаниясы 
бекітілген. Булану алаңын қалпына келтіру 
жұмыстары былтыр толығымен аяқталуы 
керек еді. Алайда АМ>З бұрынғыдай зауыт-
тық сарқынды суларды ағызуға мәжбүр. 
20 желтоқсанда кәсіпорынның сайтында 
жария ланған ақпаратта Tazalyq жобасы ая-
сында жабық типтегі ағынды суларды меха-
никалық тазарту қондырғыларын рекон-
струкциялаудың II кезеңі жалғасуда. «Бүгін-
де кәсіпорын бас кәріздік сорғы стансасы 
мен кәріздік тазарту стансасына ағынды 
суларды жіберуге арналған құбырларды 
жүргізу, сонымен қатар булану алаңдарының 
1-2 секторын рекультивациялау жұмыста-
рын аяқтады. 3-4 секторларды құрғату және 
қалпына келтіру шаралары зауыттан шыға-
тын ағынды суларды Атырау қаласының 
кәріздік тазарту стансасына жіберуге рұқсат 
алғаннан кейін басталады», – делінген ха-
барламада.

«Біздің Атыраудың басқа �ндірісті ай-
мақтардан ерекшелігі ауаға �те улы заттар к�п 
тарайды. Мұнай-газ �ндірісі барысында 
күкірт сутегі, меркаптандар т.б улы химиялық 
заттар шығады. Ауадағы ластанудың к�рсет-
кіші �те жоғары екені сонша мамандар соңғы 
жылдары жаңбыр тамшыларының қышқыл-
дануы 30 есеге артқанын дәлелдеді. Казгидро-
мет орталығының мәліметінше, кейінгі 
4 жылда к�ктемгі жауын суының су �ткіз-
гіштің қасиеті 3 есеге артқан. Халықтың ау-
рушаңдығы к�бейгенін к�ріп жүрміз», – дей-
ді жергілікті экобелсенді Арман Хайруллин.

ЭКОЛОГИЯЛЫҚ ТИІМДІЛІККЕ 
КҮШТІ ТАЛАП ЖЕТКІЗЕДІ

Елімізде атмосфераға ластаушы заттарды 
шығару к�рсеткіші бойынша алда тұрған 

облыстың бірі – Павлодар. 2022 жылы олар-
дың к�лемі 726 мың тоннаны құраған. Был-
тырғы 9 айдың қорытындысында ол к�рсет-
кіш 13,2 мың тоннаға ғана азайғаны белгілі 
болды. Яғни, экология �ңірдің негізгі пробле-
масы болып отыр. Негізінен, атмосфераға 
теріс әсер облыстың үш ірі қаласында қалып-
тасқан: Екібастұзда 42% немесе 410 мың 
тонна қалдық, Ақсу – 28% немесе 279 мың 
тонна; Павлодар – 25% немесе 243 мың тон-
на. Облыстың қалған аудандарында шыға-
рынды к�лемі қалған 5%-ды құрайды.

Павлодар облысының Экология депар-
таментінің мәліметінше, «Жасыл Қазақ-
станй ұлттық жобасы аясында �ңірдегі екі ірі 
кәсіпорын 2025 жылға дейін шығарындылар 
лимитін 28% немесе 39 мың тоннаға қысқар-
туы тиіс.

Экология және табиғи ресуртар мини-
стрлігінің мәліметінше, экологиялық заңна-
маны бұзу бойынша Шығыс Қазақстанда 
2,6 млрд теңге к�лемінде айыппұл салынса, 
оның м�лшері Қызылорда облысында – 
681,8 млн теңгені, Абай облысында – 
677,5 млн теңгені, Ақт�бе облысында – 
133,8 млн теңгені құраған.

Одан б�лек, «Қазфосфат» ЖШС-на 
қалдықтардың жаңа үйіндісін салуға, 
«Қазақ мыс» ЖШС байыту фабрикасының 
құрылысына және Ferrum Vtor ЖШС мен 
Shymkent Temir ЖШС сынды бірнеше ком-
панияға айыппұл салынып, қызметіне тоқ-
тау салынды.

Үкімет отырысында айтылғандай заңна-
маға сәйкес еліміздегі кәсіпорындар 
2025 жылдан бастап кешенді экологиялық 
рұқсаттарға к�ше бастайды. Кәдімгі эколо-
гиялық рұқсатпен салыстырғанда кешенді 
экологиялық рұқсат эмиссиялар норматив-
терін айқындау үшін ғана берілмейді, сон-
дай-ақ «ең үздік қолжетімді технологиялар-
ды» енгізуді к�здейді. «Мұндай технология-
ларды қолдану қоршаған ортаға тигізетін 
теріс әсерді азайтады», – деп атап �тті Пре-
мьер-Министр.

Сондай-ақ ең үздік қолжетімді техноло-
гиялар енгізілмеген жағдайда шығарынды-
лар үшін т�лемақы м�лшерлемелері 
2025 жылдан бастап әр үш жыл сайын біртін-
деп к�терілетін болады. 

Қазақстан қоршаған ортаны сақтауға 
бағытталған нақты шаралар қабылдау ж�нін-
дегі БҰҰ-ның үндеуін қолдап, 2060 жылға 
дейін к�міртегі бейтараптығына қол жеткізу 
стратегиясын қабылдады. Оған қоса, біздің 
еліміз аймақтағы Париж келісімін ратифи-
кациялаған бірінші ел екені белгілі. Жүйелі 
бағдарлама жұмысының негізгі мақсаты – 
Климаттық бейтарап және тұрақты эконо-
микаға к�шуді жеделдету. Демек, экологи-
ялық талапты орындау, бақылау жүргізуде 
жоғары жетістікке жету үшін бірқатар міндет 
жүзеге асырылуы тиіс.

Бауыржан БАЗАР

ТИТЫҚТАТУ МА, ТАТУЛАСУ МА?ТИТЫҚТАТУ МА, ТАТУЛАСУ МА?

ҚАТАҢ ЖАЗАЛАНАДЫ

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ АРБИТРАЖ:ХАЛЫҚАРАЛЫҚ АРБИТРАЖ:
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Алматы �аласыны� Санитариялы�-эпидемиологиялы� ба�ылау 
департаменті тері ауруларыны� саны арт�анын айтып дабыл �а�ты. 
Мәселен, о�т'стік ша/арда дерматомикозды� былтыр7ы к8рсеткіші 
2022 жылмен салыстыр7анда 29,5 пайыз7а 8скен, оны� 87 пайызы – 
14 жас�а дейінгі балалар7а тиесілі.

Аманжол ТҰРЛЫБЕКҰЛЫ, 
Назарбаев университетінің 
аға ғылыми қызметкері:

Б'гінде отанды� 7алымдарды� 
�ар�ыны �уантады. Мәселен, меди-
цина саласына 8з жа�алы7ымен 
келген 7алымдарды� бірі Назарбаев 
университетіні� National Labo  ratory 
Astana (NLA) а7а 7ылыми �ыз    меткері 
Аманжол Т?рлыбек?лы �ант диа-
бетімен ауыратындар 8мі    рін же�іл-
дету, сондай-а� �ант диабетін диаг-
ностикалауды жеделдету 'шін �ант 
диабетіні� бар-жо7ын тыныс алу 
ар�ылы аны�тайтын газ сенсорын 
жаса7ан.

– Аманжол мырза, жуырда �зіңіз зерт-
теп, қант диабетімен ауыратындар үшін 
ашқан жаңалығыңызбен б�ліссеңіз. Қазір  гі 
зерттеуіңізді қарапайым адам түсінетін    дей 
етіп сипаттап беріңізші.

–  Қазірде мен Назарбаев универ    си  теті 
қарамағындағы National Laboratory Astana 
жеке ұйымының «Озық сенсорлар зерт  -
ханасында» аға ғылыми қызмет    кер мін. 
Адам  ның демі арқылы диабеттік кү йін 
анықтауға арналған газ сенсорын әзір леу 
ғылыми жобасына басшылық етудемін. 
Бүгінде диабеттің І типімен ауыратын 
науқастардың саны елімізде артып барады. 
Оның ерекшелігі – ағза    мызда инсулин 
гормоны 'ндіріл мегені. Ал инсулин қант  -
тың сіңірілуіне тікелей әсер ететін гормон, 
оның тапшы     лығы не  месе жоқ   тығы мета -
бо         лизмнің 'згеруі   не әкеліп соғады. Яғни, 
дем де 'згереді. Ин   сулин сорғысы және 
тұрақты қан ана  лиз   дері. Қант диабетімен 
ауыратын      дар осын  дай кедергілерге тап 
болады. Олар     дың 'мірін жеңілдету, сон-
дай-ақ қант диабетін диагностикалауды 
жедел  дету үшін біз газ сенсорын ойлап 
тап       тық. Ағ   зада майлардың ыдырауы 
кезінде аце  тоацетат пайда болуы мүмкін. 
Бұл жағ дайда аузынан ацетонның иісі 
шыға бас    тайды. Тыныс алудағы ацетон 
кон          цен              тра      циясын 'лшеу арқылы қандағы 
глюкозаның деңгейін тікелей анықтауға 
болады. Бұл – NLA-да әзірленген газ сен  -
сорының жұмыс принципі. Айтпақ шы, газ 
сенсорларының бірнеше түрі бар. NLA 
Озық сенсорлар зертханасы хемо   ре зис-
тивті сенсорларды зерттеу және жа саумен 
айналысады. 

– Газ сенсоры �зі қалай жұмыс істейді?
– Газ сенсорларының бірнеше түрі бо  -

ла ды. Біздің зертханамызда хеморе       зис-
тивті сенсорларды зерттеу және жа   сау мен 
ай   налысады. Хеморезистивті сен            сор     дың 
жұмыс істеу принципі мына  дай: бізге қа-
жетті газ белгілі бір концен   трациясына 
жеткен кезде, газ материал  дың бетіне ад -
сор бцияланып, оның электр 'ткізгіш   тігін 
'згертеді. Сәйке    сін ше, материалдың ке    -
дергісін 'лшей отыра, газдың белгісіз кон-
 центрациясын анықтауға болады.

Негізінен, бұл идея 'зіме жаңа бол    ға -
нымен (ацетонды немесе басқа да ме  та      -
боликтерді адам демінен анықтау), зерт    тей 
келе, бұндай жұмыстардың бар еке    ніне 
к'зім жетті. Қазіргі кездегі зерт    теу 'зек   -
тілігі, сенсорлардың жұмысын оңтай    -
ландыру болып табылады. Яғни, энергия 
тиімділігін арттыру, темпе      ра   тура, ылғал     -
дылық сияқты сыртқы жағ дай     ларға т' -
зімділігін арттыру мәселелері. Мы  салға, 
қазірде металл ок   сидтері негізіндегі 
сенсорлардың жұмыс істеу температура 
200°С-ден жоғары (демек, сенсорды қыз  -
дыру қажетті). Ал егер сенсорымыз б'лме 
температура     сында жұмыс істей бастаса, 
оны смарт сағаттарға да қолдану мүмкіндігі 
ашылар еді. Елестетіп к'ріңіз, сағаттың 
бетіне үрлеу арқылы сіздің глюкоза мен 
кетон денелерінің м'лшері анықталып 
жатса, ғажап емес пе?!

– Жетілдірілген сенсорлар зертхана     -
сының алдында қандай міндеттер тұр және 
осы зертхананың ғылыми топтарының 
жобаларынан қандай нәтижелер күтілуде?

– Біздің зертханамыз тек 2023 жылы 
құ рылды. Біздің ұжым 'те жас, соған қа-
рамастан табысымыз да толғай. Зерт       хана-
ның негізгі миссиясы – Қазақстан және 
әлем ғылымына инновациялар енгізу, 
'неркәсіптік серіктестермен мық       ты ын-
ты      мақтастық арқылы ғылыми нәти же-
лерді  коммерцияландыру.  Бүгін  де 
зертхана – аймақтағы газға сезімтал құ  -
рылғыларды әзірлеуге және синтезден 
бастап, олардың жұмысын тексеруге де -
йінгі кешенді зерт    теулер жүргізуге қабі     -
летті жалғыз мекеме. Қазірдің 'зінде 
біздің зертханамыз газ сенсорларын әзір-
 леуде ТМД елдері мен шығыс еуропа 

елдерінің к'птеген зертханаларынан ар-
тық болмаса, кем емес. Бұған Scopus-тің 
SciVal статис   тикасы куә.

 Бүгінде біз отандық 'ндіріс орталық  -
тарымен келісс'з жүргізіп жатырмыз. 
Сен   сорлардың жұмысын оңтайландыру 
бойынша жұмыс істейміз. Яғни, энергия 
тиімділігін арттыру, температура, ылғал  -
дылық сияқты сыртқы жағдайларға т'   зім-
     ділігін арттыру сияқты мәселелерді ше  -
шуге тырысамыз. Болашақта термо   метрден 
басқа әр дәрігердің кеңсесінде оның құ  -
рылғысы да болады деп үміт   тенемін.

– Ғылымға қалай келгеніңіз туралы 
айтып �тсеңіз, ғалым болу шешіміңізге не 
әсер етті?

–  Мен бала кезімнен қызығушылығы 
мол бала болдым. Bр нәрсеге «Неге бұ  -
лай?», «Ол не?» деген сұрақтар қоятын   мын. 
Бақытыма орай, менің әкем қара   пайым 
жұмысшы металлург болса да, ешбір сұ  -
рақтарымды жауапсыз қалдыр   майтын, 
оған қоса әр құбылыстың таби   ғатын балаға 
түсіндіре алатын зерделі тұлға еді. Содан да 
болар, ғылым жолының 'зіме ұнайтыны. 
Мектептің 8-сыны   бынан бастап, физика 
мұғалімі Bлия Раз  дықова осы қызығу  -
шылығымды бай   қап, С.Аман   жолов 
университетінің фи   зика кафед   расымен 
бірлесе, оқушы   лар ғылы   ми жо   басына 
жетекшілік ететін физика ғы        лымдарының 
кандидаты Досым Ербо   латұлына табыс  -
тырған еді. Кейін мекте   пте оқушы   лардың 
«Зерде» ғылыми қоға   мы ұйымдастырылып, 
сон   дай оқу шы      лар        дың легіне ілесіп, 
2009 жылы рес  пуб   ликалық сайысты ұтқан 
едім. Қыс қаша айтқанда, ғылым жолына 
мен мек теп кезінен келген екенмін. Ға   лым 
бо   луыма ғылыми жетекшілерім – про  фес-
сор Алек   сандр Погребняк пен про фессор 
Сергей Плотниковтің үлгісі әсер етті деп 
ойлай   мын.

– Ғылыми зерттеуге деген к�зқара   сы -
ңызға әсер еткен еңбек жолыңыздың ма  -
ңызды кезеңдері туралы айтып бе   ріңізші?

–  2019 жылы PhD диссертациясын 
қорғадым. Менің ғалым болғаныма 5 жыл 
толыпты. Bзірге ең маңызды ке зеңді мен 
2018-2019 жылдар аралығы деп ойлаймын. 
Сол уақытта 'зіме ең елеулі алғашқы ғы  -
лыми мақалам жарияланды. Алайда 'нер  -
табыстарымызға қарамас   тан, екі жыл 
қатарынан ғылыми жоба   лардың қаржы  -
ландырылуынан қағылып жүрген кезең 
еді. Қазақстандағы әр ға   лым бұл уақытта 

Білім және ғылым ми   нистрлігі жіберілген 
'тінімдердің елеулі санын (шамамен 70-
80 пайызға жуығы) сайыстан аппеляция 
мүмкіндігінсіз шет   тетіп тастағанын есіне 
алған тұста бойы түршігетін, к'п ғалымға 
ауыр тиген ке   зең екенін айтады. Саралай 
келе, осын            дай сәтсіздіктер менің Астана 
қа   ласына к'шіп, Назарбаев универ  -
ситетіне келуі   ме, ғылыми 'рлеуіме түрткі 
болға   нын түсінемін.

– Қазіргі зерттеулеріңіздің қоғам үшін 
әлеуетті нәтижелері, пайдасы қандай?

– Менің жеке басым бұндай сұрақ  -
тарды ұнатпайтыным бар. Неге десеңіз, 
менің түсінуімше, сапалы жоғары білім 
беру тек ғылыми жұмыстар жүргізілетін 
жоғары білім ордаларында ғана болуы 
мүм  кін. Және де бұл тек қана жараты   лыс  -
тану ғылымдарына ғана қатысты емес, 
гуманитарлық болсын, математика бол  -
сын, кез келген ғылымға қатысты. Демек, 
ме   нің жұмысымның қажеттілігі мен ең 
басты пайдасы тек сапалы кадр   ларды 
дайын   дауда. Бұл ғылыми жобаны іске асы-
ру барысында магистрлер мен докто  -
ранттар тағылымдамадан 'тті. Bри не, 

болашақта дем арқылы глюкоза мен диа  -
беттік күйді анықтайтын ом   мери   циялық 
құралдың әзірленуі мүмкін. Оны кейін 
к'ре жатармыз. Қазір 'нер   табысқа па  -
тентім бар.

– Дәрігерлер онымен жұмыс істей ме? 
Бұл ауруды ерте табуға к�мектескен әңгі  -
мелер бар ма?

–  Біздің жобада дәрігерлер жұмыс 
жасамайды. Негізінен, болашақта әр дә рі-
  гердің кабинетінде температураны 'л   шей-
тін термометрге қоса, біздің де құрал 
жүреді деп ойлаймын. Канадада KeyTo 
деген старт-ап компания бар, біз дің жо-
бада жасалып жатқан құралға ұқсас тех   но-
логия қолданылған. Капита   лиза циясы 
ондаған миллион АҚШ дол лары. Бізде 
жұмыстар аяқталған жоқ, құралды жасау 
үстіндеміз. Құралды жасағанымен, оны 
оңтайландыру үшін талай уақыт қажет.

– Сіз мақтан тұтатын ғылыми манса  -
быңыздағы сүйікті сәттердің немесе жа -
ңалық    тардың бірімен б�ліссеңіз?

– Жалпы алғанда, біздің қоғамда ға  -
лым болғаныңды мақтан тұту қиын. Алай-
   да ең елеулі сәт – 'зімнің қолымен әзір  -
лен   ген инженерлік шешімдерімнің жұмыс 
істеп, нәтиже к'рсетуі. Сондай сәттердің 
бірі – сенсорлар тақырыбын   дағы әлемдік 
ең үздік ғылыми журналдар қатарындағы 
Sensors and Actuators B: Che mical журна   -
лында жарияланған бірегей мақаламыз 
үшін зертханамыздағы газ сенсорларын 
тексеретін жүйені қыс   қа уақытта модерни-
  зациялап, т'мен тем    ператураларда және 
де әртүрлі ылғал дылықта 'лшем жүргізуге 
қабілетті ету болды.

– Болашақ ғылыми зерттеулердің қан  -
дай бағыттарын перспективті деп са найсыз?

– Біздің елдің басты мәселесі – адам 
'мі рінің құнсыздығы немесе оның т'  мен-
дігі. Сондықтан да гуманитарлық бі  лімнің, 
ғылымның дамуы – басты мәселе. Bрине, 
кейбірі еңбек нарығында заңгер мен 
филологтерден к'з аша ал  майсың деп 
айтуы мүмкін. Алайда фи   лология ғылы  -
мына келсек, латын әліп     песі әлі де әзір   -
ленбеген. Заңнаманы ал     сақ, ол да осал 
(әді    летсіз сот шешім де рі – адам 'мірінің 
құнсыздығы). Ал әлеуметтік мә   селелерге 
келетін болсақ, үйдегі зор  лық-зомбы    лық  -
тың белең алуы да адам 'мірі  нің құнсыз  -
данғанының бір к'рінісі. Осы мәселелерді 
жараты лыс тану ғылымдары шешпейді, 
шеше де ал майды.

– Қазақстанда ғылымды дамыту үшін 
қандай шараларды қолға алу керек деп 
ойлайсыз?

– Ғылым бюджетінің транспарентті 
болуы. Жоғары еңбекақы – ең басты моти-
  ватор. Ал жас мамандарды ұстап қалу үшін 
жұмыс еркіндігі мен мериток ратия прин  -
цип  терін ұстану қажет деп ойлаймын. 
Яғни, әкімшілік патерна лизмнің болмауы 
керек.

– Ғылымға бет бұрғысы келетін жас қа-
зақ   стандықтарға қандай кеңес берер едіңіз?

– Ештеңеден қорықпаңыздар. Ғалым 
болу – әр нәрсеге күмәндану мен себеп 
із  деу. Сондықтан ғалым болғалы менің 
к'зқарасым 180 градусқа 'згерді де сек те 
болады. Мысалға, ұлтшылдықтан ұлт-
жандылыққа, кейін космополитизмге 
ауы   суы. Басқа да мысалдар 'те к'п.

– Ғылым жолындағы еңбектеріңіздің 
жемісін к�ре беріңіздер. Сұхбатыңыз үшін 
рақмет!

Сұхбаттасқан
 Наурызбек САРША

Аманжол
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аға ғылым

демнендемнен
анықтауға анықтауға 

боладыболады

ДиабеттіДиабетті

ДЕРМАТОМИКОЗ
ДЕНДЕП ТҰР

Дерматомикоз – терінің үстіңгі 
қабатын зақымдайтын саңырау құ  лақ 
инфекциясы: трихофития, мик   ро  -
спория және т.б түрі жатады. Бұл ауру 
түрлерінің қоздырғышы мен к'-
ріністері әртүрлі болып келеді. Па     -
тологиялық процесс к'біне тері қа-
баты мен шаш арасына тарайды. 
Ал маты қаласының Санитариялық-
эпидемиологиялық бақылау де парта    -
ментінің басшысы Қасымхан Алпыс-
байұлының айтуынша, оны мы    сық    тар 
мен иттерден, сондай-ақ ауру адам-
дардан жұқтыру ықти малдығы жо -
ғары. Инфекция науқас адаммен, 
жануармен тікелей немесе жанама 
байланыста болғанда, қол алысу, же    ке 
заттар (киім, аяқкиім, тарақ, сүлгі лер 
және т.б.), ортақ заттар (кі таптар, 
қаламдар, жиһаздар, ойын          шықтар 
және т.б.) арқылы берілуі мүмкін.

«Тегіс теріде д'ңгелектенген ай  -
қын шекарасы бар, шеті к'терілген 
қабыну дақтары пайда болады. За  -
қымданған ошақтың ортасында құр      -
ғақтанған қабыршықтар болуы 
мүмкін. Бас терісінде шаштың түсуі 
мен терінің қабыршақталуымен бірге 
жүретін б'ртпе пайда болады. Ау-
рудың инкубациялық кезеңі 1 ап-
тадан 1 айға дейін жалғасады. Дер  -
мато     микоз халық арасында кең 
та ралған. Науқастың к'бі 'з ауруына 
мән бермейді, басқаның денсау-
лығына қауіп т'ндіре отырып, мон -
шаға, бассейнге, спорт залға, шаш та-
   разға барады. Осы тұста ком        му-
      налдық және сауықтыру ме ке ме -
лерінің қызметкерлері келу ші    лер   дің 
арасында инфекция ның таралу 
қаупін болдырмайтын қауіпсіздік 
шараларын сақтауға тиіс», – дейді 
департамент бас шысы.

Алматы қаласының эпиде    мо -
логтері балалар ұйымдарында дер   ма-
 томикоздың алдын алу үшін диаг    -
нозды ерте анықтау,  науқасты 
оқ            шау  лау, уақытылы емдеу мен жеке 
гигиена ережесін қатаң сақтау ма-
ңызды екенін айтады. Мамандар 
қала тұрғындарын тек санитарлық 
тәртіпке сай профилактикалық за-
лал   сыздан   дыру жұмысын жиі жүр-
гізіп отыратын монша, жүзу бас сейні 
және спортзал  дарға бару қа        жеттігін 
ескертеді.

«Ата-ана балаға қол жуу тәртібін 
үйретіп, қаңғыбас жануарлармен 
ойнамау керегін ескертуге тиіс. Ау-
рудың алғашқы белгілері пайда бо-
лысымен-ақ, үйдің ит-мысығын ем  -
деу үшін ветеринар-дәрігерге к'р сету 
қажет. Ауру анықталған кез       де оның 
таралуын болдырмас үшін отбасы мү-
 шелерін, сондай-ақ науқаспен жа-
қын болған барлық адамды тексеру 
керек. Егер тері мен бас терісінде 
б'рт    пе байқасаңыз, дер кезінде 
диагноз қою және тиісті ем алу үшін 
дерма   тологтің к'мегіне жүгінуді ұсы-
на  мыз», – дейді Қа сым        хан Ал пыс-
байұлы.

Ал дерматолог Жанна Bбсеева 
тері ауруларын тасымалдауда қазіргі 
бьюти-сфераның айтарлықтай үлесі 
бар екенін айтады. Космето       логия   лық 
орындарда тері ауруларын жұқ   тырып 
алған жағдайда, 3-4 аптаның к' -
лемінде теріде қызару немесе тыр    -
нақтың арасында дерма     толо    гиялық 
'згерістер байқалатын к' рінеді.

«Дерматомикоз – терінің зақым -
дануы. Ол к'біне 60-70 жастан ас    қан 
адамдарда жиі кездесіп жатады. Басты 
себебі – организмнің ауруға қарсы 
тұруының т'мендеуіне бай    ланысты. 
Қазір дерматомикоздың жастарда да 
жиі кездесетінін к'ріп жүрміз. Bсіресе, 
маникюр, педикюр жасату барысында 
залалсыз    дан   дырылмаған препараттар 
пайда    лан  ған кезде шартты потогенді 
саңы    рау     құлақтық аурулар пайда 
болады. Үй жануарынан да микробтық 
ауру жұғады. Инфекциялық ауруларды 
таратушы кісімен жанасқаннан ке    йін 
теріде айқын белгілер 2-3 ап   та   дан 
кейін к'рінеді. К'біне, ба  лалар мен 
жас'спірімдер дермато   микоз    дың 
трихофития түрінен зар   дап шегеді. 
Қазақта баласына «темірет   кі» шы  -
ғыпты деп айтып жа тады ғой. Осы ның 
барлығын ту дырушы – саңы     рау   -
құлақтар. Мұндай тері ауру    лары 
7-8 және 10-11 жастағы бала  ларда ас  -
қынады», – дейді маман.

Дерматомикоздың тырнақ пен 
табан астына шығатын түрлері де бар. 
Бұл к'п жағдайда 60 жастан асқан 
ересектерде кездеседі. Ма  ман   ның 
с'зінше, егде жастағы адам         дар жалпы 
иммундық әлсіреу басталған уақытта 
қоғамдық орын дарда тері ауру-
ларымен қатар, 'зге де қауіпті дертті 
жұқтырып алуға бе йім келеді.

«Дерматомикозға шалдыққан 
адам ең алдымен жеке бас гигие  на  -
сын сақтап, отбасы мүшелеріне жұқ -
тырып алудан сақ болуы керек. Егер 
балада микроспориялық ауру болса, 
науқасты міндетті түрде оқ  шаулау 
маңызды. ̂ йткені осын  дай жағдайда 
аурудың басқа балаларға жұғып кету 
қаупі жоғары. Дененің бір б'лігіне 
ғана емес, барлық жері не қаптап 
кетуі әбден мүмкін. Мұн дай жағым-
сыз жайттарға тап болмас үшін дұрыс 
тамақтануды қолға алып, жеке бас 
гигиенасын сақтауға кеңес беремін. 
Егер инфекциялық ауруларға бейім 
болып келсеңіз, ви рустардың 'р -
шитін маусымында 'зіңізді к'пшілік 
орыннан оқшау лап, барынша им-
мунитетті к'теруге тырысыңыз. Егер 
моншаға баратын болсаңыз, 'зіңіздің 
жеке аяқ  киі міңіз бен гигиеналық 
заттар  ды қоса алып жүргеніңіз аб-
зал», – деп түйді дерматолог.

Жас зерттеушілер қатерлі ісік ау-
руларының шамамен 14 пайызы елі-
міздегі тері қатерлі ісігіне жата  тынын 
анықтаған. Ал дәрігерлер тері ауру -
лары байқалған жағдайда үй жағ -
дайында емделмей, бірден білікті 
дер    матолог маман  дардың к'  мегіне 
жүгінуге кеңес береді.

Алматы қаласы
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СЕНІМНЕН КЕТКЕН 
СЕРІКТЕС

Жетісу облысы орталы�ында�ы 
�зекті проблемаларды# бірі – $алада�ы 
базарлар ж&мысыны# к�#ілден 
шы$пайтыны. Соны# салдарынан 
ша+арды# орталы$ к�шелерін жайлап 
ал�ан жабайы сауданы# шектен 
шы$$анына жиі куә боламыз. 

Жаңадан тағайындалған қала әкімнің 
барлығы бірден осы мәселеге назар 
аударып, сенбі-жексенбіні айтпағанда, 
былайғы күндері де тазалықсыз сауданы 
ж�нге салмақ болғандарымен, шамалары 
келмей-ақ қойды. Бұл мәселе 2001 жылы 
Алматы облысының орталығы Талды-
қорғанға қайта оралғанда күрделі күйде 
еді. Кезінде Алматы қаласын басқарып 
тұрғанында «Базарком» деген атқа ие 
болған Шалбай Құлмахановтың �зі 
облысты басқарған жылдары Талдықорған-
дағы базарлар жұмысын тәртіпке сала 
алмады. Базарды қаланың сыртына к�шір-
мек ниетпен, күзде �тетін ауылшаруа-
шылығы �німдерінің сенбілік жәрмеңкесін 
облыс орталығының шетіндегі «АКЛ» атты 
ашық-жабық сауда қатарлары орналасқан 
жерге ауыстырып еді. Онысы халық ара-
сында наразылық тудырып, «+кімдіктің 
концлагері» деген жанама атауға ие болып, 
бірер айдан соң жұмысын тоқтатқан. 

Облыс орталығындағы Орталық базар 
маңындағы к�шелерді «Шанхайға» айнал-
дырып жіберген саудагерлер проблемасы 
содан бері әлі күйіп тұр. Түн жамылып, 
дүң гіршектерді де бұзды, с�релерді қира-
тып тастады, полициямен аралап, айып-
пұлдар да салды. Алайда осы к�ше сауда-
сымен бала-шағасын асырап отырғандар 
айылдарын да жиған жоқ. «К�шеге 
шығамыз, жолды жабамыз» деп шулап, 
әкімдікке барып, айғайлап жүріп биліктің 
екпінін басады әйтеуір. 

Қала тізгінін ұстағанына жарты жыл-
дан енді асқан Ернат Бәзілдің де алғашқы 
қарқыны қатты еді. Қазір үні шығың-
қырамай қалды. К�шелерді �зі аралап, 
саудагерлермен жолығып, барлығына 
бала-шағасын асырайтын жұмыс тауып 
бе руге, сауданы жалғастырғысы келген-
дерге жайлы әрі жылы орын қарастыруға 
уәде еткенімен, к�шелердегі жабайы сауда 
қатары селдіреген жоқ, былайғы күндердің 
�зінде екі адам қатар жүре алмайтындай 
жағдайда. Адамдар не алып, не ішіп-жеп 
отырғандарын білмейді. Бағада да бақылау 
жоқ, ашық-шашық саудаланып жатқан 
азық-түлік �німдерінің қайдан шыққанын, 
қашан әкелінгенін, сақтау мерзімін, 
экологиялық қауіпсіздігін білу мүмкін 
емес. Бақылауы бар к�к базардың жабық 
павильонына жеткенше жаныңды қоймай-
тын сатармандардан қалай сауда жаса-
ғаның ды білмей, үйге қайтасың. Ал күн-
делікті орындарына тиісті ақысын т�леп, 
тауарларын қажетті тексерістерден �ткізіп, 

талапқа сай сауда жасап тұрған заңды 
базардың ішіндегілердің саудасы жүрмей 
қалады. Сондықтан олардың да жанай-
қайын түсінуге тырысқан ж�н. 

Жалпы, талдықорғандық тұрғын-
дардың халыққа да, ауыл шаруашылығы 
тауар �ндірушілеріне де қолайлы болатын 
базар қажет деген талабын тыңдап, 
орындауға тырысқан облыс әкімнің бірі 
әрі бірегейі – Серік Үмбетов. 2008 жылы 
Серік +бікенұлының тапсырмасымен 
қазынадан қыруар қаржы б�лініп, қала-
ның шағынаудандары шоғырланған 
аумағынан коммуналдық базар ашылды. 
Атауы айтып тұрғандай, мемлекет ақшасы-
на тұрғызылған базардың басты мақса-
ты – жетісулық шаруалардың �з қолымен 
�сір ген, �ндірген азық-түлік �німдерін 
қалалықтарға емін-еркін саудалауына 
мүмкіндік беру. Алғашында солай болғаны 
да рас. Жаздың ыстығынан, қыстың суы-
ғы нан қорғайтын, барлық керек-жарағы 
орнатылған, астындағы жерт�лесінде тез 
бұзылатын азық-түліктерді сақтайтын сал-
қын датқыш, мұздатқыш жабдықтарға 
дейін қойылған заманауи жабық пави-
льоны мен жәрмеңкелер �ткізуге қолайлы 
етіп орналастырылған шатырлы сауда 
қатарлары сап тізген ашық алаңқайы бар 
әмбебап базар халыққа к�п қызмет етпеді. 
Араға азғана уақыт салып барып, мемле-
кеттен қарастырылған қомақты қаржыға 
күрделі ж�ндеуден �тті де, сонан кейін 
меншікке беріліп кетті. Қазір жабық 
павильонында «Смолл» сауда желісіне 

қарасты үлкен дүкен болса, ашық сауда 
алаңында тек сенбіде жәрмеңке �теді. 
Коммуналдық базар жекеге �тіп кеткелі 
оны қалаға қайтару, халыққа қызмет ететін 
қылуға қатысты жиі-жиі мәселе к�теріл-
генімен, әлі күнге шешілген жоқ және 
ба зар дың қалайша жекеге кеткені, мемле-
кеттің ақшасы қайтқан-қайтпағаны тура-
лы егжей-тегжейлі жауап та қайтарылған 
жоқ. Ал қалалықтар болса, керек-жарағын, 
азық-түлігін к�шелердегі жабайы жайма 
базарлардан түгендеп жүр. 

:ткен аптада облыс орталығында 
азаматтық белсенділер, сауда үйлерінің 
иелері мен сауда-саттықпен бала-шағасын 
асырап отырғандар журналистердің басын 
қосып, баспас�з мәслихатын �ткізді. Олар 
жергілікті билік пен құқық қорғау орган-
дарына бірнеше талабы бар екенін жария-
лады. 

Кәсіпкерлер атынан с�з алған «+лди-
бек» сауда үйінің қожайыны Санжар 
Ержұманов қала әкімі отставкаға кетуі 
қа жет деп есептейтіндерін мәлімдеді. Был-

тыр жазда бизнесті тексеруге мораторий 
күшінде екеніне қарамастан «+лдибек» 
сауда үйінің қызметіне тексеру жүргіз-
дірткен жаңа әкімнің ісіне наразылығын 
білдірген кәсіпкер сауда үйі орналасқан 
жер мен оның айналасындағы аумақ 
баяғыдан �зінің жекеменшігі екенін, соған 
қарамастан қалаға әкім болғандардың 
бар лығы осы жерге к�з алартып, сотта-
сатынын, осымен он т�ртінші сотта жеңіс-
ке жеткенін ашына баяндады. Сонан соң 
қала әкімі жүргізушісінің жалған мемле-
кеттік н�мірмен ұсталғанына байланысты 
әкімнің неге жазаға тартылмағанына 
түсінбейтінін ортаға салды. Бұрын 
орындалып кеткен жұмыс үшін қалалық 
бюджеттен қосымша тағы 160 млн теңгенің 
қарастырылғанына қатысты прокуратура 
анықтаған жемқорлық деректің де мұқият 
тексерілуі қажетінн еске салды. 

Осы жағдайға қатысты облыстық 
прокуратура таратқан мәліметте: «Жетісу 
облысында прокурорлар 160 млн теңге 
бюджет қаражатын негізсіз жұмсаудың 

жолын кесті. Талдықорған қаласының 
әкімдігі аулаларды абаттандыру бойынша 
жобалық-сметалық құжаттамаға басқа 
нысандардың құрылысы кезінде жеке 
құрылысшылармен орындалып кеткен 
инженерлік желілер (жылу және кәріз 
желілері) тарту бойыншы шығындарды 
қосып жібергені анықталды. Қадағалау 
актісі бойынша аталған жұмыс пен со-
маны алып тастау арқылы жобалық құ-
жаттарға түзетулер енгізу ж�нінде шаралар 
қабыл данды» деп жазылған. Соған қара-
ған да, былтыр қара күзде қолға алынып, 
қар жауғанда қазылып, ақыры аяқсыз 
қал ған, қазір ойран-ботқасы шығып жат-
қан аулаларды абаттандырудың ақшасына 
қа тысты былық-шылық к�п сияқты. 

– Қалаға жаңа әкім келсе болды, басқа 
шаруалары жоқтай, сауда саласында жүр-

ген дерді сансыратады. Бізбен алысқанша, 
адыра қалған аялдамаларды, қурап 

кеткен жасыл желекті, аңғал-саңғал 
аулаларды неге ж�ндемейді. Сау-

даны еріккен адам істемейді. 
Бар лығымыз бала-ша ға-

мызды асыраудың, қа-
тарларынан қал дыр-

маудың амалымен 
тентіреп жүрміз. 

+кімдікке ба рып, 
к�мек сұрамаймыз. :з 

қо тырымызды �зіміз қа-
симыз. Бірнеше әкім қо лай-

лы, бағасы қалта к�теретін 
ба зар салып береміз, жағдай-

ларың ды жасаймыз деді. Біреуі 
уәдесін орындаған жоқ. Бардың �зін 

ұқсатпай отырып, �з күнін �здері к�ріп 
отырғандарды әурелейді, – деген кәсіпкер 
Мария Афанасьеваны қолдаған Ауған со-
ғы сының мүгедегі Мырзағали Даулетияров 
та оның с�зіне қосылып, әкімдер шамасы 
жететіндерді ғана мазалап, әуреге салған-
ша саудагерлерге де, тұрғындарға да тиімді 
болатын базар ашып берсін дейді. 

Қашанда ашығын айтып, елдің жоғын 
түгендеп жүретін азаматтық белсенді 
Нұрлан Айшымбаев қаладағы базарларға 
қатысты мәселені шешудің бірден-бір 
жолы коммуналдық базарды қаланың 
қарауына қайтару деп есептейді. 

«Коммуналдық базар кезінде қара-
пайым қалалықтардың қажетін �теу үшін 
бюджеттің ақшасына салынған. Алайда 
халық үшін тұрғызылған нысан жекемен-
шікке �тіп кетті. Базар тек сенбі күні ғана 
жұмыс істейді және сол күні түсетін қаржы 
жеке қалтаға кетеді. Жетісулық фермерлер 
�здері �сірген, �ндірген �німдерді қайда 
барып саудалауды білмейді. Сондықтан 
мал бағып, бақша �сіруге бұрынғыдай құл-
шынбайды», – дейді Нұрлан Айшым баев. 

Жетісу облысы Мемлекеттік кірістер 
де пар таментінің мәліметінше, Коммунал-
дық базар 2022 жылы қала бюджетіне 3 473 
027 теңге, 2023 жылы 4 626 759 теңге салық 
т�лепті. Бірақ қаладағы мемлекет мүлкіне, 
сауда саласына жауапты мекемелердің 
ешқайсысы бюджеттің қаражатына са-
лын  ған нарықтық нысанның қала эко-
номи касына неге пайда әкелмей отыр-
ғанын, қалалықтарды жұмыспен қам туға 
неге үлес қоспайтынын түсіндіре алмады. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

БАЗАР ҚАШАН 
ҚАЛАҒА ҚАЙТАРЫЛАДЫ?

Былтыр Т.Рысқұлов ауданындағы 
қос мектептің күрделі ж�ндеу 

жұ мысын мер дігер межелі уақыттан ке-
шіктіріп, соңы айқай-шуға ұласқанын 
ел жақсы бі леді. Тендер жеңімпазы бол-
ған «ЕрК Астана» ЖШС-ны  тапсырыс 
беру шілер сотқа да берген еді. 

«2022 жылы Құлан мектеп-гимна-
зия сы мен №2 шағын орталықты орта 
мек  тебінің ғимаратын күрделі ж�н деу-
ден �ткізу үшін «ЕрК Астана» ЖШС-
мен «Құрылыспен байланысты емес 
жұ мысты мемлекеттік сатып алу туралы» 

шарт жасастық. Мердігер жұмысты жос-
парлы уақытынан кешіктіргені үшін 
об лыс тың мамандандырылған ауда на-
ра лық экономикалық сотына «ЕрК 
Ас тана» ЖШС-ны мемлекеттік сатып 
алу дың жосықсыз қатысушысы деп тану 
жә не серіктестіктен тұрақсыздық айы-
бын �ндіріп алу туралы талап арыз жол-
да дық. 11 қаңтарда екіжақты бітім гер ші-
лікке шақырды, одан бас тарттық», – 
дейді Т.Рысқұлов аудандық Білім б�лі-
мі нің  басшысы Майра Базарова.

Бұдан бұрын да аталған серіктестік 
бір ауылды округте жол ж�ндеу жобасын 
жүр гізу кезінде осындай жауапсыздық 
та нытқан, ол уақытта  тығырықтан шы-
ға тын жол тапқан. Енді «ЕрК Астана» 
ЖШС Жуалы ауданы Қайрат ауы лын-
дағы Мәдениет үйінің де құрылысын 
со зып отыр. Жалпы, 2022 жылдың 13 
шіл десінде құрылысы басталған нысан 
жос пар бойынша былтырдың 13 нау ры-
зында пайдалануға берілуі керек еді. 2 
200 тұрғыны бар Қайрат ауылында бұған 

дейін Мәдениет үйі болмағандықтан 
бұ қараның құрылыс басталғанда қуа ны-
шын да шек болмаған.

«Қайрат ауылындағы 149 орындық 
Мәдениет үйінің құрылыс-монтаждау 
жұмысын алғашқыда мердігер «ЕрК 
Астана» ЖШС жүргізіп бастады. Құры-
лыс жұмысы былтыр 13 наурызында 
аяқталуы тиіс еді. 26 желтоқсанда нысан 
құрылысында кемшіліктер болуы бо-
йын ша №10-700 хабарлама Жамбыл 
облысы әкімдігінің мемлекеттік Сәулет-
құрылыс бақылау басқармасына жол-
дан ды. Басқарма биыл 30 қаңтарда 
нысанда кемшіліктер бойынша тексеріс 
жүргізіп, айыппұл салу хаттамасымен 
мердігерді құрылыс жұмысын орындау 
лицензиясынан айырды. 

Тапсырыс беруші тарапынан ке-
лісімшартты мәжбүрлеп аяқтау-

ды міндеттеуге байланысты сотқа талап 
арыз беріліп, келісімшарт бұзылды. 
Былтыр 6 қарашада Жамбыл облыстық 
мамандандырылған ауданаралық эко-
номика лық сотына аванс т�лемін 
қайтару бойынша талап арыз берілді. 14 
қарашада мердігердің бюджетке аванс-
ты қайтаруы туралы №3115-23-00-
2/2667 н�мірлі сот ұйғарымы шықты. 
Қазір Мәдениет үйі нысанының екінші 
мердігері – Bek stroy 2010 ЖШС, 
құрылыс жұмысын 2024 жылдың наурыз 
айында аяқтау к�зделіп отыр», – дейді 
Жуалы аудандық Құрылыс, сәулет және 
қала құрылысы б�лімінің басшысы 
Нұрсұлтан Саурбаев.

Осылайша, жауапсыз мердігердің 
кесірінен жоба жоспардан кешігіп, 
бірінің бастаған ісін басқасы аяқтауға 
тура келіп отыр. Сонда былтыр Т.Рыс-
құлов ауданындағы мектеп құрылысы-

ның сапасыз жүргізілгенін к�ре тұра, 
«ЕрК Астана» серіктестігіне шенділер 
қалай сенім білдірді? Облыста құрылыс 
жүргізетін басқа мердігер жоқ па? Осы 
жағы құзырлы органдар тарапынан жіті 
тексерісті қажет етеді. 

Облыс әкімдігіндегі мемлекеттік 
Сәулет-құрылыс бақылау бас-

қар масының басшысы Қайрат Бисем-
баевтың айтуынша, былтыр «ЕрК Ас-
тана» ЖШС-нан б�лек, «ЖолЭнерго-
Құрылыс» ЖШС да лицензиясынан 
айырылған. Бұл мердігер Талас ауданы 
Қаратау қаласындағы №3 шағын-
ауданында орналасқан №6 жатақхана-
ның сыртқы инженерлік-коммуни-
кациялық жүйелерін қайта жаңғырту 
жұмысын алып, құрылысты  сапасыз 
орындаған. Нәтижесінде,  мердігер 
лицензиясынан айырылып, оған сот 
шешімімен 1 380 000 теңге к�лемінде 
айыппұл салынған. 

«Сапасыз құрылыс жүргізгендіктен 
мердігер компанияны сотқа бердік. 
Осындай жауапсыз серіктестіктің 
кесірінен нәтижесінде құрылыс жұмысы 
жоспардан кешікті. Енді нысанды 
алдағы к�ктемде бітіріп, пайдалануға 
береміз деп отырмыз. Қазір құрылыс 

жұмысы 99 пайызға аяқталды. Жобаны 
�з міндетіне алған Мердігер сапасыз 
жасаған тұсын қайта ретке келтіріп 
жатыр. Жалпы, тұрғын үйге 323 миллион 
теңге б�лінді. Ал сыртқы инженерлік 
инфрақұрылымға 45 миллион теңге 
қарастырылған. Бүгінде қаражаттың 90 
пайызы берілді. Сыртқы инженерлік 
желілері бітпей, біз пәтерлердің суын, 
электр қуаты, газ желілерін тексере 
алмай отырмыз», – дейді аудан әкімдігі 
Құрылыс б�лімінің басшысы Дамир 
Жаманбаев.

Қалай дегенде де, сенімге селкеу 
түсірген серіктестіктерге қайта тендерге 
қатысуға мүмкіндік берген дұрыс емес. 
Ал бір емес бірнеше нысандағы құры-
лысты жауапсыз жүргізген мердігерлерді 
мемлекеттік сатып алу конкурсына 
мүлде жолатпаған ж�н. Себебі онда 
халықтың ортақ қазынасынан қаралған 
қаржы мен адамдардың тағдыры жатыр. 
Осыны биік мінбердегі шенділер жіті 
түсініп, жауапсыз мердігердерді қорға-
ғанша, қатаң жазасын берсе дейміз. 
Сонда ғана тәртіп орнайды. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

Б/гінде жосы$сыз мердігерлер мен сенімсіз 
серіктестіктер сан со$тыруда. Жылда «т/генше» 
деген тендерді &тып ал�ан «бәленше» деген 
мердігерді жауап$а тартты$» деген а$параттан 
к�з с/рінеді. �&зырлы органдар $&ры$тап 
жатырмыз дегенімен оларды# азаятын т/рі 
жо$. Жауапсыз мердігерді бір жазала�аннан 
кейін ерте#іне $айта тендер же#імпазы болып 
жататынына не дерсі#? 

�ткен аптада облыс орталығында азаматтық белсенділер, сауда 
үйлерінің иелері мен сауда-саттықпен бала-шағасын асырап 

отырғандар журналистердің басын қосып, баспас�з мәслихатын 
�ткізді. Олар жергілікті билік пен құқық қорғау орган дарына бірнеше 

талабы бар екенін жария лады. 
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Со��ы жылдары адамдарды� т�рлі жа�дайда газ бен т�тіннен 
улану о#и�асы жиіледі. Осындай жа�дай�а жол бермеу �шін 
Т�ркістан облысы Ленгір #аласында�ы №1 мектеп-гимназияны� 
7-сынып о#ушылары Ерсат 6нуар мен 6л�ани Сералы газ бен 
т�тіннен уланудан са#тандыратын #8рыл�ы ойлап тап#ан.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Мотивация, кітап, қоғамдағы түрлі мә-
селені қозғайтын подкастардың ерекшелігі 
– тақырыптың алуан түрлілігінде. Бұл 
әртүрлілік к"птеген к"зқарас пен пікір 
алмасуға мүмкіндік береді. $лемде кең 
тараған бұл саланың елімізде де қанат 
жаюы ақпараттық технологияны дұрыс 
жағынан пайдаланып жатқан жастардың 
к"птігін білдірсе керек. Подкаст жасаған-
ның бәрі подкастер емес. Қазақстандағы 
алғашқы подкастинг орталығының иесі 
Елдар Құдайбергенов «подкастер» деген 
арнайы маман болу керек дегенді алға 
тартты. Кез келген адам жасай алатын 
подкастың да талабы бар. Ол – подкаст 
жасаудың техно логияларын меңгеру. 

«ҮouTube-та RSS арнасы к"рсетілсе, 
демек ол – подкаст. Оның ішінде монолог 
та, әңгіме де, талқы да, музыка да болуы 
мүмкін. Подкаст – жанр емес. Таралу жо-
лына ғана осылай аталған. Кез келген адам 
қолында бар құралдарымен подкаст жасай 
алады. «Подкастинг – тәуелсіз технология, 
шексіз контент» деп аталатын авторлық 
кітабымда бұл туралы айтып "ттім. Соңғы 
уақытта Қазақстанда подкаст деп аталатын 
дүниелер к"бейді, яғни жоғарыда айтқан 
RSS арнасы бұларда жоқ. Кейбірі бірнеше 
эпизодтан кейін тоқтап, ұмыт бола бастай-
ды. Сондықтан подкаст жасағысы келетін-
дер алдымен оны зерттеп келсе екен дей-
мін. 4зім подкастың шығу тарихын 2000 
жыл деп белгілеймін. Подкаст – ойлауы-
ңызға толығымен шексіздік береді. Менің 
зерттеуім бойынша, қазір телеарнадағы 
контенттер де подкаст бола алады. Батыста 
подкаст продюсері, редакторы, дыбыс ре-
жиссері сияқты мамандар бар, бірақ түсін-
генім басқа медиа саласының мамандары 
аталған мамандықпен жұмыс істей алады. 
Дегенмен «подкастер» деген арнайы ма-
ман дық болуы керек. Маркетингіне, PR-
ына аса мән беретін ұйымдар немесе жеке 
тұл ғалар келешекте подкаст жасаумен ғана 
айналысатын адамды іздейтін болады деп 
айтар едім. Кең таралған подкастар ме-
дианарықты жаулап жатыр деген ойдан 
аулақ болу керек, керісінше әр медиа 
саласы бірін бірі толықтырып отырады», 
– деді эксперт.  

Бүгінге дейін подкастарға статистика-
лық жұмыстар жүргізілмесе де, аудитория-
ның негізгі б"лігін жастар құрап отыр. 

Себебі рухани, интеллектуалды дамуға 
талпынып, бизнестің қыры мен сырын 
ұққысы келетіндер – әрине, жастар. Солар-
дың бірі қоғамдық жұмыстарға белсене 
араласып жүрген Дамира Марқабаева 
"мірдің құндылықтарын айқындауға к"-
мек тесетін подкаст тыңдайтынын жеткізді. 
Айтуынша, кітап оқығанмен бірдей под-
каст ардан түйгені к"п, тыңдағанын тә-
жірибе жүзінде жиі пайдаланады. 

– Подкаст тыңдасам жаным тыныш-
талады. 4зіме қажеттің бәрін табамын. Тек 
бір спикерді тыңдауым керек деген қатып 
қағида жоқ менде. 4зімнің ситуациялық 
жағдайыма байланысты тыңдайтын кездер 
де болады. Соңғы уақытта Ескендір Бестай, 
Санжар Керімбек, 4ркен Кенжебектің 
айтқандарын тыңдап жүрмін. 4йткені олар 

айтарын зерттеп, ойын саралап жеткізеді. 
Білім, саяхат, психологиялық жағдайлар 
және мнемоника туралы тақырыптарды жиі 
қозғайды. Бұл маған "те қызық. Ал Narikbi 
мен Kitapal подкаст арналарының тұрақты 
тыңдарманымын. Ойымша, подкаст деген 
ұғым жастардың арасында кең танымал 
сияқты, жастар арасындағы ең "зекті деген 
тақырыптар к"терілетіні рас қой. Былайша 
айтқанда, сіз подкастан болашаққа қойған 
жоспарыңызға кеңес ала аласыз, – дейді 
Д. Марқабаева.   

Подкаст жасау – қазіргі заман талабы-
ның бірі деп қараса, енді бірі бұл – бір 
адамның жеке қызығушылығынан жаса-
латын хобби. Дамираның айтқанымен 
келіс сек, мұндай подкастар «ақылы» кеңес-
терден әлдеқайда артық сияқты.

Цифрлық технологияның қарыштап 
дамыған заманында ноутбук пен микрофон 
ұстағандар әлеуметтік желіде орнын тауып, 
"зін подкасшы ретінде таныстыра алады. 
Бұл туралы $йнел $мірхан арнайы оқудың 
керегі жоқ, айтар пікірдің болғаны жет-
кілікті екенін айтты. 

«Қазақстанда подкастың дамуын бір-
неше кезеңге б"ліп қарастырамыз, қарқын-
ды подкаст саласына келіп жатқандар 
қатары 2007 жылдан басталды. Оның 
ішінде медиа менеджер Ержан Еркінбайды, 
Бақытгүл Салықованы айтсақ болады. Олар 
аудиохабарламаларды дамыту бойынша 
к"п жұмыс бастап к"рді. 4ткен жылдың 
соңында Бақытгүл Салықовамен бірге 
«Атың шықпаса, подкаст жаса» деген кітап 
басып шығардық. Кітапта Қазақстандағы 
подкастардың категориясын к"рсетуге 
тырыстық. «Нағыз емес подкастар» деген 
б"ліміне жұмысын білмей бастаған, тек 
YouTube арнада лекция форматында жүріп 
отырған аудиоларды жинақтадық. 4йткені 
қазір нағыз емес подкастерлер бар. Олардың 
«нағыз» болуына бір-ақ нәрсе керек. Ол – 
RSS технологияларын қолдану» – дейді 
Oy-Detox подкастының авторы $. $мірхан. 

Жыл сайын жаңа мамандықтардың 
пайда болып жатқанын к"ріп жүрміз. Жаңа 
заман талабына сай маман атану – табысқа 
жеткізетін жол. Қазақ жастарының керуені 
әлем к"шіне ілесіп, заманауи технология-
ларды тез игеруі – болашағы мықты ел 
екені міздің к"рінісі. $йтеуір, ертең алған 
білім мен тәжірибемізді игі істер үшін 
пайдалан сақ болғаны. Подкаст арқылы 
жеткізіп отырған бірінің кеңесіне бірі құлақ 
түрсе, бұл саланың да келешегі зор болмақ.

Түрлі-түрлі Түрлі-түрлі 

подкастподкаст
барбар

Балалар бұл "нертабысын тә-
жірибелі ұстаз, информатика пә-
ні нің мұғалімі, педагог-сарапшы 
Салтанат Ұятбаеваның жетек-
шілігімен жасап шығыпты.

– Қазір – цифрлы технология 
заманы. Аталмыш технология 
мүмкіндіктерін адам игілігіне пай-
далана отырып, газ бен түтіннен 
улану оқиғаларын болдырмау ке-
рек. Осы мақсатта біз газдан, 
түтіннен уланудан сақтандыратын 
құрылғы жасадық. Балалар үйде 
жалғыз қалған жағдайда газ немесе 
түтін шықса, мұны құрылғымыз-
дағы датчик сезіп, шиқылдаған 
дыбыс естіліп, сыртта жүрген ата-
ананың мобильді телефонына 
қауіп ті ескертетін SMS-хабарлама 
жолданады. Осылайша, қайғылы 
жағдайдың алдын алуға болады, – 
дейді Ерсат пен $лғани.

$лгіндей қауіптің алдын ала-
тын жаңа құрылғыға т"тенше 
жағдай мамандары да қызығушы-
лық танытқан. Олар «Бұл құрыл-
ғы ны газдың сыртқа кетуін анық-
тауда, "рт с"ндіру жүйелерінде, 
яғни адамдар қауіпсіздігін қам-
тамасыз етуде пайдаланған тиімді» 
деген пікірде. 

Жас "нертапқыштардың «Газ 
бен түтіннен уланудан сақтандыра-
тын құрылғы» жобасы оқушы-
лардың зерттеу жобалары мен 
шығармашылық жұмыстарына 
арналған республикалық «Зерде» 
конкурсының облыстық кезеңінде 
робототехника секциясы бойын-
ша І орынды жеңіп алып, респуб-
ликалық кезеңге жолдама беріл-
ген.

Н. НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы 

«КЕРЕЙ мен ЖӘНІБЕК» 
КОМИКСІ ТАНЫСТЫРЫЛДЫ

Талантты жас #аламгер әрі 
суретші Ильяс Юсуфжановты� 
«Керей мен Жәнібек» атты 
комиксі жары# кAрді. �аза# 
және орыс тілінде шы##ан 
комикс Алматы #аласында 
таныстырылды. 

Комикс жанры елімізде кенже-
леп қалған жанр екені мәлім. Сон-
дықтан да Ильяс Юсуфжанов се-
кілді жас таланттардың аталған 
салада еңбектеніп, қазақ мемле-
кетіне қатысты тарихи деректерді 
жастарға мейлінше "тімді тәсілмен 
жеткізуі айрықша мәнге ие. Автор-
дың айтуынша, бұл жанр тарихи 
оқиғаларды жеңіл есте сақтап, 
балалардың қызығушылығын ояту-
ға септігін тигізеді. 

– Біз комиксті толығымен ұлт-
тық музейдің антропологиясына 

сәйкес құрастырдық. К"птеген 
тарихшымен, филологпен кеңестік. 
Бұл бастаманың қайдан шыққанын 
да айта кетейін. Мен мектеп бітір-
ген кезде біраз қиналдым. ҰБТ-
тапсырған кезде Қазақстан тарихы-
нан қажетті балл жинай алмадым. 
К"п деректі есте сақтай алмадым. 
Содан кейін тарихи оқиғаларды 
оңай есте сақтау үшін жазуға сурет 
қосу туралы ой келді. Бұл жұмысты 
ары қарай жалғастыратын бола-
мын, – деді автор И. Юсуфжанов. 

Жас жазушы түрлі түсті сурет-
термен бейнеленген кейіпкерлер 
арқылы тарихи деректерден хабар-
дар етуді к"здепті. Комикстің ал-
ғаш қы шығарылымы 80 беттен 
тұрады. Автор «100 отандық коми-
кс» жобасы аясында қазақтың әр 
ханына арнап комикс шығаруды 
к"здеп отыр. Комикс қазақ және 
орыс тілдерінде басылып шыққан. 
Кітапханаларға тегін таратылады.

Қазір медиаиндустрияның дамығаны 
сонша, кез келген адам жүрген жерде 

құлаққап тағып, аудиокітап не 
подкаст тыңдай алады. Біз айтып 

отырған подкаст қазір 
медианарықта кең етек жайып, 

екінің бірі жасай алатын 
медиаөнімге айналған. 

Тақырып еркіндігінің бар 
екенін ескерсек, өзінің 
тұрақты аудиториясын 
жинап үлгерген қазіргі 

заманның ақпараттық өнімі 
туралы айтпасқа болмас. 


